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nem feltétlenül azonos a Batthyány Lajos Szakkollégium álláspontjával. 

 

Széchenyi István Egyetem Deák Ferenc Állam- és Jogtudományi Kar 

Batthyány Lajos Szakkollégium 
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A kiadó képviselője: dr. Ősze Áron, igazgató 

ISSN: 2064-7069  

http://blszk.sze.hu/


 

Kérjük személyi jövedelemadója 1 %-nak felajánlásával támogassa a 

Batthyány Lajos Szakkollégiumért Alapítvány működését! 
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ELŐSZÓ 

A Batthyány Lajos Szakkollégium a győri Széchenyi István Egyetem Deák 

Ferenc Állam-és Jogtudományi Kara mellett működő, a hallgatói tudomá-

nyos élet magját biztosító intézmény. Elsődleges célkitűzésünk a hallgatói 

tudományos tehetséggondozás támogatása, amelyet nem elégséges pusztán 

az egyetem falai között megkezdeni, hanem már korábban, a középfokú ok-

tatás során is figyelmet kell rá fordítani. 

Ennek jegyében indította útjára a Szakkollégium az ún. pregraduális 

tehetséggondozási programját, amelynek fontos eleme a kilencedik éve fo-

lyamatosan meghirdetésre kerülő Mondd el a véleményed! című, középisko-

lások számára kiírt esszépályázat. A pályázat célja, hogy a tanulók olyan 

közérdeklődésre számot tartó témákról fejthessék ki a véleményüket, ame-

lyek a mindennapokban is jelentősen befolyásolhatják életüket.  

A 2022 őszén meghirdetett pályázatra összesen 12 pályamunka érke-

zett. 

A bíráló bizottság a pályázatok értékelésekor nehéz helyzetben volt, 

hiszen minden pályamunka egyedi és sajátos nézőpontokat és véleményeket 

tükröz. 

Köszönjük minden pályázónak a részvételt, a felkészítő tanáraiknak a 

segítséget, az iskoláiknak a támogatást, és gratulálunk a díjazottaknak! Bí-

zunk benne, hogy a 2023-ben meghirdetésre kerülő pályázaton viszontláthat-

juk szerzőinket, és újakkal is gyarapíthatjuk a táborukat.  

 

 

 Batthyány Lajos Szakkollégium   
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A PÁLYÁZATI FELHÍVÁS 
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A PÁLYÁZAT DÍJAZOTTJAI 

 

 
I. helyezett    

Kovács Renáta: Szemtől szemben a valósággal 
 

II. helyezett   

Nagy Luca: Tinizombik – avagy a túlterhelt diákok 
 

III. helyezett  

Kovács András: A szólásszabadság határai: Letilthatja-e egy közösségi 

oldal a szélsőséges politikai nézeteket valló felhasználókat? 
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CSONTOS BOGLÁRKA1 

Az oktatásügy válsága-Túlterhelt diákok és a tanárhiány 

A pedagógia már az ókor óta nagyon fontos része az életünknek. Min-

dig más szabályokkal avagy lehetőségekkel de a múltunkban is óriási 

alapokat tett le. Kezdetben az írással, olvasással és a számolással is-

merkedhettek meg a tanulók. Az idő előre haladtával minden nemzet-

nek és kultúrának kialakult a saját iskolarendszere.  Véleményem szer-

int különleges, hogy minden országban eltér valamiben az oktatásügy 

úgy ,hogy mégis egy sémát követnek. Valahol jobb, valahol nagyon 

szigorú tanulási körülményeket alkalmaznak és igazán érdekes lehet 

bepillantani az élterő elvekbe. 

A fiatalok tanításához és fejlődéséhez kezdetek óta 

elengedhetetlen egy tanító. Az emberek rájöttek ,hogy egy tapasztalt, 

idősebb ember áttudja adni a tudását egy gyermeknek, aki még csak 

messziről hallott fontosabb dolgokról és még a jelentését se tudja. 

Igazán lenyűgözőnek találom azokat az embereket akik a tanári pályát 

választják  vagy választották már korábban. Szívesen belelátnék 

azoknak az embereknek a fejébe akik a tanári hivatás mellett döntöt-

tek, biztos mindenkinek egyedi és sajátos gondolatai lehettek. Ha én is  

így döntenék akkor motivációmnak tekinteném azt, hogy egy fiatal 

elkezd az élet dolgai felé csiszolódni a segítségemmel. Most, hogy már 

 
1Premontrei Rendi Szent Norbert Gimnázium, Szombathely. 
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10 éve az iskolapadba ülök kezdek rájönni, hogy tanárnak nem egy-

szerű lenni. Nézzük például a rengeteg előzetes tanulást, felkészülést 

és valljuk be  egy pedagóguson van némi megfelelési teher.  

Diákként, mint külső szemmel nézve válik láthatóvá számomra 

egy tanár élete. Ők ,akik több, mint 180 napot tanítással töltenek és 

energiát fektetnek abba, hogy jövőnk sikeres legyen. Ezért tiszteletet 

érdemelnek. 

Tekintsünk vissza a múltba 100-200 évet. Mikor az oktató bejött 

a terembe a diákok vigyázban állva várták és míg órát tartottak nekik 

koncentráltan és fegyelmezetten hallgatták végig, de ha valaki például 

tiszteletlen vagy felkészületlen volt az adott tárgy órájára büntetésben 

részesült. Napjainkban csökkent a tisztelet a mértéke és előfordul, 

hogy a flegmatikus mimika figyelhető meg a tanár felé.  

Hetente minimum 30 tanóránk van, több, mint 10 tantárggyal. 

Mindenkinek más az érdeklődési köre, az amire órán is jobban figyel 

és több energiát tesz bele egy számonkérés felkészülésébe. De minden 

egyéb tanórán részt kell venni , ha tetszik ha nem és egy bizonyos min-

imum szintet teljesíteni. A teljesítéshez házi feladat írása, dolgozatok, 

felelések és a gyakorlás is hozzá tartozik. Ha számolunk átlagosan napi 

6-7-8 tanóránk van ,ahonnan 3-4 óráról biztos kapunk házi feladatot 

és a közeljövőben esedékes dolgozatot. Úgy gondolom , hogy néha a 

tanárok megfeledkeznek arról, hogy a diákoknak nem csak az ő általuk 

tartott órára kell felkészülni, hanem a másnap következő 4-5 órára is 

rosszabb esetben. Ami az iskolában töltött fárasztó vagy unalmas órák 
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után néha tud sok lenni, de persze tanulni kell, ha szeretnénk magunk-

ból legalább alapszinten művelt állampolgárt. Főleg ha a diákok még 

egyéb tevékenységet is végeznek iskola mellett pl: sport, munka, 

magánórák. Tapasztalatból alátámaszthatom, hogy a napok, hetek és 

hónapok múlásával ,ahogy a diák fárad és eléri a nem kipihentség 

holdpontját az iskolában hánykolódás figyelhető meg óráról-órára. 

Miután az otthoni feladatokat elvégzem és leülök tanulni akkor érzem 

a testemben azt a nem kívánt nyűgöt amit egy túlterhelt nap után a diák 

érezhet. Véleményem szerint a fent leírtakban nyilvánul meg a diákok 

túlterheltsége. 

Természetesen a tanári karra is jellemző tud lenni, mert ők is 

emberek és érzésekkel rendelkeznek. Maradva a 21.században úgy 

vélem, hogy változó a tanárok hozzáállása. Vannak akik szeretnek és 

tudnak tanítani az ő tanítási módszerük nagyon jó. Megérdemelnék a 

kellő tiszteletet és az elfogadást. Szerintem van egy ellentábor is , akik 

a gyerekeket kicsit sajátos módszerrel kezelik. Viszont ők is tanárok 

és nekik is kijár legalább a tisztelet. 

Legyen középiskolai tanár, tanító, egyetemi tanár vagy más ped-

agógus úgy gondolom, hogy mind alul értékeltek. Nagyon sok mindent 

tesznek a jövőért , a gyerekek jövőért, egy iskola fenntartásához is 

hozzáadnak, átadják nekünk a tudást ha még néha feleslegesnek is 

érezzük és segítik megtalálni az érdeklődéseinket. Előfordul más eset 

is. Reménykedem, hogy  ez a sok belefektetett energia és erőfeszítés 
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kifizetődő a diákok és a tanárok számára.  Az utóbbiak  az in-

formációm alapján nagyon alul értékeltek anyagi szempontból. Nem 

túl sok pénzért sokat dolgoznak. 

Úgy érzem nagyon jó lenne ha megtalálnák a mindkét fél 

számára kedvező harmóniát. Például a diákoknak csökkentett 

óraszámok, de választható emelt szintű tanítás ,amely kellemesebb 

időtöltést is húzna magával. Tanároknak magasabb anyagi támogatás, 

elismerés és tisztelet. 

Az előzőekben felsoroltak hiányában csökken tömegesen a ped-

agógusok száma akik elhagyják a tanári hivatást, amely a jelenre és 

jövőre nézve is óriási problémát jelent. A diákok meg csak nőnek, mert 

16 éves korig mindenki tankötelezett. Így a pályát elhagyó tanárok 

helyett a munkába maradó kollégákra hárul rá az ő feladatuk is. Így 

negatív szemmel mindenkinek nehézkésebb lesz. 
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GODINEK KATICA2  

Ökológiai lábnyom csökkentése 

Manapság sokat hallani a környezetszennyezésekről, az emiatt 

bekövetkező katasztrófákról. Mégis sok fiatal és felnőtt egyaránt nem 

veszi komolyan ezeket a nagyon fontos problémákat, esetleg 

nincsenek tisztában ezeknek a következményeivel és hatásaival. Nem-

csak a mi generációinknak van szüksége tiszta bolygóra, hanem az 

utána következőknek is. 

Sajnos az iskolák és a média nem foglalkozik eleget ezekkel a 

témákkal, nem hangsúlyozzák, hogy egy ember is sokat tehet a 

környezetvédelemért. Fontos lenne már fiatalon felhívni a környezet 

szennyezésre a figyelmet, és megtanítani a vele járó alapvető fogalma-

kat, mint pl.: az ökológiai lábnyomot, a szelektív hulladékgyűjtést és 

a takarékoskodást. Jelenleg is vannak napok, mint pl.: Víz világnapja, 

amikor egy projekt keretében foglalkozunk a témával, de nem 

gondolom, hogy ez elegendő lenne. Hiába van az iskolába és a 

társasházakban is szelektív hulladékgyűjtés, tapasztalataim alapján 

sokan nem veszik a fáradságot arra, hogy a szemetet különválogassák.  

Az ökológiai lábnyom egy országra vagy egy térségre nézve, egy 

olyan érték, olyan közgazdasági mutató számítási rendszer, amely az 

adott ország vagy térség környezetre ható igényeit teszi egységesen 

 
2Dr. Mező Ferenc Gimnázium, Nagykanizsa. 
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mérhetővé. Azt fejezi ki, hogy mennyire használjuk fel, illetve 

használjuk túl Földünk javait. Egy családra vagy akár egy személyre 

is lehet ökológiai lábnyomot számolni. Az internet segítségével ezt 

több oldalon is megtehetjük, az oldaltól függően tanácsokat is 

kaphatunk ennek a lábnyomnak a csökkentésére. Országos szinten 

nézve ennek 7 összetevője van.  

Az első, amit figyelembe vehetünk az a szén- vagy kar-

bonlábnyom. Ez megmutatja, hogy mennyivel járul hozzá a globális 

felmelegedéshez, az éghajlatváltozáshoz az adott ország. Egy személy 

szintjén jelenti az életmód, fogyasztási szokások mennyivel szen-

nyezik a levegőt, terhelik a környezetet. A fosszilis üzemanyagok 

elégetéséből, az ipari és mezőgazdasági folyamatokból keletkező 

széndioxid mennyisége környezeti terhelése a karbonlábnyom. Or-

szágos szinten ennek csökkentése érdekében olyan gyárakat, üzemeket 

kell létrehozni, amelyben korlátozzák a széndioxid kibocsátást. A 

nyersanyagokat érdemes a környező országokból beszerezni, illetve az 

adott térségből, így csökkennek a költségek, emellett a 

környezetünknek sem okozunk akkora kárt. Egy személy, hogy 

csökkentse a karbonlábnyomát sok mindent tehet. Kezdhetjük nagyon 

egyszerű dolgokkal, pl.: lehetőségünkhez mérten vegyünk hazai 

termékeket, ezzel nemcsak a magyar gazdaságokat támogatjuk, hanem 

az ökológiai lábnyomunkat is csökkentjük. Ruhák és egyéb dolgok 

vásárlása esetén is érdemes elolvasni, hogy a termék honnan 

származik, hiszen amíg egy árucikk a boltokba megérkezik, hosszú 
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utat járhat be, ami rengeteg széndioxid kibocsátást jelent. Ne felejtsük 

ki azt se, hogy a közelünkben található úticéljainkhoz ne használjunk 

autót. Ez nemcsak a pénztárcánknak tesz jót, hanem az 

egészségünknek is. Messzebbi városokba, helységekbe is választhat-

juk a tömegközlekedést. A kedvezmények felhasználásával olcsóbban 

megúszhatunk egy-egy utazást. 

Következő összetevő a halászati lábnyom. Földünk óceánjainak 

több mint 55%-át ipari halászhajók járják. Borzasztó mértékeket öltött 

a túlhalászás, aminek súlyát nem is érzékeljük. Ha egyes fajok 

eltűnnek, vagy jelentős mértékben lecsökken az egyedszámuk, az más 

fajok túlszaporodásához vezet, aminek következtében felborul a ten-

gerek biológiai egyensúlya. Ennek hatásai kiszámíthatatlan környezeti 

hatásokhoz vezet. Ennek elkerülése érdekében különböző korlátozáso-

kat kellene megfogalmazni, hogy elkerülhessük a katasztrófát. 

A termőföld lábnyom, azt mutatja, hogy mennyi területre van 

szükség az élelmiszer és az állati takarmányok előállításához. 

Ideszámíthatjuk még a bioüzemanyagok előállítására szükséges 

termőterületeit is. A bioüzemanyagok megújuló energiaforrásnak 

számítanak ugyan, de használatuk környezetvédelmi problémákat vet 

fel. Pl.: felhasználásával sok növény és állat élőhelyét veszti el és 

táplálék forrásaik is elvesznek, ez a fajok kipusztulásához vezethet.  

A 4. összetevő a legelő lábnyom. Annak a területnek a nagysága, 

amely a hús- és tejtermékekért, tojásért és gyapjúért tartott háziállatok 

eltartásához szükséges. Annak érdekében, hogy csökkentsük, ezt a 
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lábnyomot fogyasszunk kevesebb húst. Tojást és tejterméket pedig 

mértékkel. A hús mértéktelen fogyasztása nemcsak a környezetre, 

hanem egészségünkre is káros hatást gyakorol. Nem kell teljesen 

megválnunk a húsfogyasztásától, de több növénnyel is könnyen 

helyettesíthetjük ezt. Pl.: szójával, szejtánnal, hüvelyesekkel vagy akár 

gombával is. Minden növény tartalmaz fehérjét kisebb, nagyobb mé-

rtékben. Az interneten sok finom húsmentes receptet találhatunk, 

amiket érdemes kipróbálni.  

A legelő lábnyom után következik az erdő lábnyom, ami a ki-

vágott erdőkből származó fa felhasználása nyomán becsült terület. Ez 

lehet bármilyen fa pl.: rönkfa, építészeti faáru, bútor- és papíra-

lapanyag, valamint a tűzifa. Országos szinten faültetéssel és a mé-

rtéktelen erdőírtás szabályozásával lehet megelőzni a bajt. Hiszen az 

erdő fái és növényei biztosítanak számunkra levegőt. Emellett az erdő 

kiírtása során eltűnnek és elpusztulnak az ott élő állatok, így egész fa-

jok pusztulnak ki és kerülnek a kihalás peremére. A létrehozott 

nemzeti parkokkal és védett területekkel megakadályozhatjuk, hogy 

őshonos fajaink kipusztuljanak. Egyén szintjén a saját kerttel vagy 

birtokkal rendelkezők ültethetnek fákat és részt vehetnek fák ültetésé-

ben akár városi szinten is.  

A hatodik lábnyom, a beépített területek lábnyoma. Az emberi 

infrastruktúrához pl.: közlekedés, lakások, gyárak, víztározók, 

autópályák szükséges földterület nagysága. Ezeknek a gyarapításához 

szükséges területeket legtöbbször az erdő írtással szerzik meg, estleg 
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a termő területekből vesznek el jelentős területeket. Több problémát 

megoldana, ha a már nem használt gyárakat alakítanának újjakká és 

nem termő földekre építenének új cégeket, épületeket. 

A 7. lábnyom is nagy szerepet játszik, hiszen víz nélkül nincs 

élet. A víz lábnyom 3 összetevőből áll össze. A kék-, zöld- és szü-

rkevízből. Amit egy fogyasztó lát mindennap a vízóráján nem a 

valóságot mutatja, hiszen nemcsak a háztartásban fogyasztunk vizet. 

A vásárolt papír, élelmiszer és ruházathoz is mind szükség van vízre. 

A kékvíz a termékhez, szolgáltatásokhoz friss felszín alatti és fölötti 

víz, a zöldvíz a talajban tárolt csapadékvíz, a szürke pedig a szennyvíz. 

Magyarországon egy városi lakos naponta kb. 126 liter vizet használ 

fel, ami csak a háztartásra vonatkozik. A víz spórolására több féle 

módszert ismerünk, amit magunk is könnyen megvalósíthatunk ot-

thon. Fürdés helyett választhatjuk a gyors zuhanyzást, így nem fogunk 

órákat a fürdőszobában tölteni. Amikor nincs szükségünk a vízre zár-

juk el a csapot, ezt még a legkisebbekkel is megtaníthatunk. Ne 

vegyünk fölösleges dolgokat, hiszen ezeknek az előállítása nem csak 

vizet igényel, hanem környezetünkre sincs jó hatással.  

Az ökológiai lábnyom számítás szintje szerint lehet globális, or-

szágos, regionális, települési és egyéni. Az egyéni ökológiai lábnyom 

sok dolog együtteséből tevődik össze. Ezek közül a legfontosabb a há-

ztartás energiafogyasztása, a villany, illetve fűtőanyagok használata, 

közlekedési és nyaralási szokások, illetve az étkezési szokások. Ide 
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tartozik az, hogy valaki mennyi hulladékot termel, mennyi csomago-

lást használ, milyen tárgyakkal veszi körül magát. Tágabb értelemben 

az internetezési szokások, kultúrafogyasztási szokások is ide so-

rolhatók, vagyis az életünk összes területe valamilyen módon része az 

ökológiai lábnyomnak. Globális méretben az ipari és technológiai 

fejlettség, illetve a fosszilis üzemanyagok elégetése, a városiasodás. 

Az ökológiai lábnyom mérete sajnos évről évre növekszik. Minél gaz-

dagabb egy ország, a legtöbb esetben annál nagyobb ez a szám. Ezek 

után sokunkban felmerülhet a kérdés: Hogyan lehet csökkenteni a 

lábnyomomat? Használjuk kevesebb elektromos áramot, és amit lehet 

megújuló energiával helyettesítsünk. A házunk fűtését korszerűbb 

kazánnal vagy alternatív fűtési móddal helyettesítsük. Szereltessünk 

fel napelemeket vagy geotermikus energiát, ha lehetséges. Szigeteljük 

a házat, az ablakokat, ezáltal csökkentve az energiapazarlást. Ezáltal a 

házunk jobban tartja a hőt, így nem pazarolunk energiát. Válasszuk a 

kevesebb csomagolású, illetve a lebomló, vagy visszaváltható 

csomagolású termékeket! 

Gondoljuk át közlekedési szokásainkat és ahol lehet a 

tömegközlekedést, illetve a kerékpározást részesítsük előnyben az 

autózás helyett! Kevesebb, lehetőleg minőségi ruhát vegyünk, és 

hordjuk tovább az egyes darabokat. Ne a divat miatt vásároljunk! Ve-

hetünk használt tárgyakat, ruhákat is. Javíttassuk meg, ami elromlik, 

használjuk, ami még működik! Nyaraláskor válasszunk közelebbi 

úticélt! Lényeges az, hogy ésszerűen éljünk, ne csak a látszat kedvéért 
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tegyük mindezt. Ne felejtsük el azt, hogy a következő generációknak 

is itt kell majd felnőni, élniük az életüket. A jövő rajtunk múlik, rajtunk 

áll mit teszünk a Földdel, hogyan védjük meg. Mert nincs több ot-

thonunk csak ez az egy! 

 

FORRÁSJEGYZÉK: 

 

[1.] https://xforest.hu/okologiai-labnyom/ 

[2.] https://hugas.met.com/hu/fyouture/energia/biomassza/1159 

[3.] https://lovelyveg.hu/hus-helyettesitese/ 
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KÁLÓCZ ESZTER3 

Zöld vagy fekete? 

Esszém témájaként a Globális problémákat jelöltem meg. Erre azon 

okból esett választásom, hogy megválaszoljuk a kérdést: Zöld vagy 

fekete? Tehát éljünk úgy, hogy a fák újra és újra  kihajtsanak és ismét 

zöldbe boruljon az emberi környezet vagy éljünk úgy, hogy Földünket 

kizsákmányolva feketévé váljék minden és bolygónk pusztulását 

előrébb hozassuk? 

Kereskedelem és hulladék kezelés: 

Nehéz ma embernek lenni, mert luxuscikkeink ellenére 

mégsem érezzük magunkat sok esetben komfortosan. Környezetünk 

 
3Premontrei Rendi Szent Norbert Gimnázium, Szombathely. 
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megóvása érdekében az egyik legfontosabb dolog talán a tudatos 

vásárlás. Ez alatt nem csak azt értem, hogy próbáljuk mellőzni a feles-

leges holmik megvásárlását, hanem azt is, hogy ne menjünk boltba 

egyetlen dologért. Felháborítónak tartom, hogy az emberek ennyire 

unatkoznak és képesek boltba menni egy -egy tételért. Ezzel semmi 

probléma nem lenne, ha ezt az utat gyalog, vagy biciklivel tennék meg, 

de akárhányszor szembe találtam magam ilyen személyekkel, mind az 

autójához igyekezett. Ha nem áll módjukban az időjárás végett bi-

ciklire pattanni, van lehetőségünk a tömegközlekedési eszközöket is 

igénybe venni. A buszok alkalmasak erre a célra, és a legtöbb vidéki 

városban, nagyvárosban csak ez áll rendelkezésünkre. Ezzel 

önmagában nem lenne probléma, hiszen sokat tudunk spórolni vele, és 

csökkenthetjük velük ökológiai lábnyomainkat, ha az autók helyett a 

buszokat vesszük igénybe. Igen ám, de a buszok is üzemanyaggal 

működnek. Hogy ezeket még zöldebbé varázsoljuk érdemes lenne le-

galább a megyeszékhelyeken kiépíteni a trolibusz hálózatot, hogyha a 

villamossín lefektetése túl költséges és időigényes lenne. Ezáltal 

spórolhatnánk a benzinnel, és a légkörre nézve is kíméletesebben jár-

nánk el.  

Ezen kívül a műanyag használatára is figyelnünk kellene. Ha mi 

magunk nem hasznosítunk újra, amivel önmagába semmi gond 

nincsen, legalább vegyük arra a fáradságot, és dobjuk a szemetesünk 

helyett a szelektív hulladéknak kijelölt gyűjtőzacskóba a műanyag 

csomagoló papírokat, zacskókat, üdítőitalos dobozokat. Ezeket a 
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zsákokat havonta szállítják el, legalábbis itt vidéken. Szerencsére jó 

hír az, hogy sok háztartásnál lehet látni ezen zsákok használatát, mert 

az elszállítás napján, sokan kiteszik azt házuk elé. A rossz hír pedig 

az, hogy az utcák koszosak. Az őszi fuvallatok sajnos több nejlont, és 

cigarettát kapnak fel, mint falevelet. Az egyre növekvő dohányosok 

száma hozzájárul ahhoz, hogy a megfelelő szemetes használatba vétele 

helyett nemes egyszerűséggel az aszfaltra hajítják a még éppen, hogy 

füstölgő cigarettát. Való igaz, hogy viszonylag kevés az erre a célra 

kijelölt szemetes, de ez még nem jogosít fel bennünket, hogy az utcára 

hajítsuk elhasznált vagy szükségtelen használati cikkeinket. 

Hálistennek erre is létezik innovációs megoldás. A minap az insta-

grammon szembe találtam magam egy olyan poszttal, amin az állt, 

hogy egy feltett kérdésre használt cigarettával lehetett szavazni. Ez a 

"trend" angol területeken kezdődött, és mi is átvehetnénk nagyobb 

városaink terein, valamint a legtöbbet használt buszmegállókban. 

Az ilyen, és hasonló  kérdésekre kortársaim biztosan örömmel 

válaszolnának, és a fiatalok körében hamar elterjedne ez a fajta 

szavazati lehetőség. Őket ismerve ezt jó pofának tartanák, és tudat alatt 

kevésbé ártanának a környezetünknek, hamár egyszer magukat ká-

rosítják... 

Az idősebb generációnak is megfelelő lenne, hisz ha ők maguk 

nem is foglalkoznának a válaszlehetőségekkel, mégis jó helyre adnák 

le voksukat, bármi is lenne a szavazat végeredménye. Ugyanezt a 
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módszert lehetne alkalmazni például pet-palackok esetén. A kupakok-

kal lehetne szavazni, a flakont pedig a közvetlen mellette álló műanyag 

szelektív hulladék gyűjtőkbe dobhatnánk. Az összegyűlt kupakokat 

pedig ugyanúgy jótékony célra használhatnák fel. Emellett pedig a 

szelektív hulladékgyűjtő konténerek számát is megemelném 

városonként. Falvainkba valamint községeinkbe pedig kötelezővé ten-

ném az összes fajtának egyszeri elhelyezését. Tehát minden faluban 

lenne lehetőség az üveg, a fém, a műanyag, valamint a papír külön 

gyűjtésére. Valamint a használt elemek gyűjtőhelyét is megsokszoroz-

nám. 

Innovációs Ingatlanok: 

Nehéz nem észre venni, az ingatlanpiac folyamatos bővülését. 

Nincs olyan év, ahol városonként ne épülne legalább egy lakótelep. 

Emellett viszont rengeteg elhagyatott épület marad hátra. A városok 

területi bővítései helyett, elsősorban ezek felkutatását szorgalmaznám. 

Majd ezek felmérését, hogy az adott terület alkalmas-e emberi élőhely 

számra. Ergo nem sugárzásveszélyes, nincs-e talajsüllyedés, valamint 

az adott épület alkalmas-e a felújításra vagy teljes bontást igényel. 
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Ezek alapos kivizsgálása után engedélyezném az építkezést az 

adott vállalatnak. Tehát elsősorban elhagyatott lakóházak, gyárak, kó-

rházak, laktanyák felújítását és átépítését szorgalmaznám, amely nagy 

kivitelben költséghatékony lehet. Hisz az alap már megvan, a falakat 

pedig meg kell erősíteni, kijavítani a hibákat, valamint szigetelni. Így 

a város nem terjeszkedik, csak lélekszáma nő. Ez azért fontos, mert 

nem kell újabb erdő részeket kitermelni, vagy szántóföldeket fel-

számolni. Ezek után, ha már elfogytak az előbb említett volt in-

tézmények, folytatódhatna a városok bővítése, de csak igény esetén. 

Javarészt olyan helyeken, ahol a lakóparkok nem ütköznének hazánk 

gazdasági területeivel. Ha teljes vagy részleges felszámolásuk elk-

erülhetetlen kötelezném az épületeket az eco termelésre, amely vagy 

minimálisan pótolja a gazdasági veszteséget, vagy pedig a környezetre 

nézve hatékony. Ide sorolnám a zöld tetős épületeket, valamint az 

olyan parkolók, teraszok, falak 

kiépítését, ahol számos növényt el 

lehet helyezni. Ezen építmények 

tartalmaznának egy zöld közösségi 

teret, vagy egy épületen belüli 

üvegházat. A legtöbb modern lakás 

földszintjein butikokat, fodrász és 

különféle kozmetikai szalonokat 

alakítanak ki. A modernizált 

épületekben ezen üzletekben a 4 
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falfelület közül legalább az egyiket zöldfallá alakítanám át, amely nem 

csak szép, de környezet barát is. Egyre több kávézó hajlik efelé a 

növényes textúra felé, amely hangulatossá varázsolja ezen szolgál-

tatások megjelenését. Az ilyen stílusú belső építészeti berendezkedésű 

helyszínek spórolhatnának a falfestékkel is, ugyanis ezekhez illik az 

egyszerű letisztult beton fal, vagy téglafal. A falfestékek megfizethető 

árúak, viszont azok felkenése, párolgása toxikus anyagokat juttat a le-

vegőbe. Hamár a falaknál tartunk érdemes szót emelni a szigetelőan-

yagok korszerűsítése érdekében is. Ez egy egyszerű "anyag", mely 

környezetünkben is előfordul. Ez nem más, mint a borostyán. Masszív, 

kiírtása nehézkes, szinte bárhol megél. Hamar és könnyen terjed. A 

falakról beszívja a nedvességet, valamint kiváló hőszabályozó. 

Ráadásként mutatós, gondozásra nem tart igényt. Ki ne élne szívesen 

egy zölddel befedett, 1800-as években épült polgári házban? Amellett, 

hogy romantikus, reneszánsz hangulatot áraszt, színe mindig friss, és 

üde. Egyedüli hátránya, hogy kisebb nagyobb élőlények lakhelye. A 

falak letudva, ejtsünk szót a teraszokról, és kertekről. A mai emberek 

jelentős része lebetonozott kerttel él együtt. Ennél nagyobb kárt nem 

is tehetne házában. Az aszfalt nyári időszakban hamar felforrósodik, 

és visszaveri a hőt. Ez hozzájárul az elviselhetetlen meleghez, amit 

természetesen légkondival orvosolnak. Nem ez volna a megoldás, 

hanem a füves kert meghagyása, néhány bokor vagy virág végig ülte-

tésével. Ültessünk fákat, hogyha a terület engedi, de ne ragaszkodjunk 

a tökéletes angol gyephez, sem a tökéletes növényi külsőkhöz. 
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Kerüljük a permet, és különböző növényvédő szerek használatát. Ki-

vételesen ne a minőségre, hanem a mennyiségre törekedjünk, minél 

több a növény, annál jobb. Ha tehetjük maxoljuk ki a kertünket maga-

ságyásokkal, függőágyásokkal, valamint kisebb-nagyobb sziklak-

ertekkel. A teraszok többsége fedett. Ezt szintén felválthatnánk a 

szőlőfélék felfuttatásával. A szőlőlugas hasznos, valamint naturális 

tetőt kölcsönözhet pergoláinknak.  

Természetesen ezen ötletek megvalósításához több szervezet és 

önkormányzat egyyüttmőködése és változtatásra való törekvésük 

szükséges. Melyeket mi magunk is megtehetünk, azt tegyük meg, és 

bíztassuk erre embertársainkat is. Legyen a jelmondatunk: „Hajrá 

Zöldek!” 
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KOVÁCS ANDRÁS4 

A szólásszabadság határai: Letilthatja-e egy közösségi oldal a 

szélsőséges politikai nézeteket valló felhasználókat? 

Napjainkban az ember – legtöbb esetben – olyan helyen él, ahol sza-

badon mondhatja el véleményét az interneten és társaloghat vele egye-

tértő, illetve vele egyet nem értő személyekkel, bármely témában. 

Nem igaz? Elméletileg igen, de gyakorlatilag azért ez nem teljesen így 

van. 

Tételezzük fel, valakinek politikai szempontból van egy bi-

zonyos gondolatmenete, amit megoszt egy adott közösségi médián. Ez 

az ideológia kifejezetten szélsőséges alapokkal rendelkezik és szem-

bemegy legtöbb ország és párt nézeteivel, ettől függetlenül pozitívan 

állnak az emberek hozzá és reményt látnak benne, függetlenül mostani 

helyzetüktől, legyen az jó vagy rossz. Az emberek elkezdik ezeket 

hirdetni, a nézet és feltalálója egyre nagyobb figyelmet kap és 

támogatást. Az oldalakat, amiken bármilyen ehhez köthető tartalom 

jelen van, szép lassan cenzúrázzák, majd rövidesen korlátozzák és a 

cikkeket is törlik. Ahogy azt tudjuk, az internet gyakorlatilag végtelen 

és bárki bármikor létrehozhat egy oldalt vagy fórumot. Ezt az is foko-

zhatja, hogy az emberek nem csak digitálisan léteznek, hanem akár a 

való életben is megtárgyalhatják gondolataikat, továbbá a szankciók 

 
4 Győri SZC Pálffy Miklós Kereskedelmi és Logisztikai Technikum, Győr. 
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azt a gondolatot kelthetik a támogatók körében, hogy a felső vezetőség 

ártalmasnak és fenyegetőnek találja őket velük szemben.  

Önök szerint nem lenne egy társaságnak motiváló az, hogy még 

nagyobb odaadással folytassák tevékenységüket és esetlegesen fel-

lépjenek, protestáljanak, ha más véleményt képviselnek? Na, igen, 

ilyenkor merül fel a kérdés, hogy mi lenne a jó megoldás ebben a 

helyzetben: hagyni vagy nem hagyni az ellenvéleményezést? Az em-

ber tehetetlensége nem segít a helyzeten, a káosz eluralkodhat bármi-

kor és bármely esetben. 

Nézzünk meg egy másik szcenáriót, ahol ugyanez az alapkon-

cepció: szélsőséges politikai nézeteket akar valaki megosztani a 

világhálón. Ezúttal, már az első bejegyzés teljes korlátozás alá kerül. 

Ilyenkor gondolhatjuk, hogy biztos ez a legjobb megoldás, mivel a 

fenyegetést gyökerestül kitéptük. Először is, ez kifejezetten diktató-

rikus, hiszen valakinek a véleménye, ha nem kerülhet kifejezésre az a 

szólásszabadság korlátozottságát támasztja alá. Másodszor, a további 

politikai aktivitást a feltételezett személytől nem tudjuk elvárni, hogy 

ne folytassa. Ki tudja, lehet ez ráébreszti őt arra, hogy mondandója 

lehet nem lenne feltétlenül pozitív, ha meghallgatásra kerülne, viszont 

az is előfordulhat, hogy az ellentétje valósulna meg. Ilyenkor is fennáll 

a lehetőség a fórumok és különböző oldalak létrehozására, majd annak 

reklámozására és mivel a létező oldalak nagyrésze nem ugyanazon 

cenzúrabeállítással működnek, így biztosan lesz olyan pont, ahol az 

adott tartalom megjelenhet és hallgatókra találhat. Innentől kezdve, 
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mint az az első esetnél is, csak a szerencse határozza meg a helyzet 

további történéseit és súlyosságát. Tehát ezzel gyorsan kiderítettük, 

hogy ez sem tökéletes megoldás. 

Ezen forgatókönyvek átgondolása után jogosan gondolhatjuk, 

hogy nincs megoldás, ha van is, az csakugyan szélsőségesebb, mint 

maga az ideológia: internet korlátozása; besúgóhálózat felállítása; 

lenyomozás; az adott személyt a társadalom és teljes élettől való elle-

hetetlenítése vagy akár örök nyugalomra helyezni azt, aki kimondja 

véleményét. Ha ez mind tényleg így van, akkor hogy lehet az, hogy 

napjainkban hihetetlenül ritka eset az, hogy a fent feltüntetett eset 

előforduljon és elszabaduljon a pokol? Ez lenne a tökéletes rendszer, 

amiben élünk? Ez az az arany középút, amelyen mindenki jár, és 

amivel mindenki egyetért? Kifogyott volna az emberiség az 

ötletekből? A fenyegető személyeket elhallgattatják tudtunk nélkül? 

Gyorsabb és csendesebb a cenzúra, mint amit észre tudnánk venni és 

ha esetleg sikerül is belátást nyerni a függöny mögé, már mi is áldoza-

tokká válnánk? Mind bárányai lennénk egy olyan pásztornak, aki gya-

korlatilag a minimumot biztosítja nekünk, mi pedig ezzel tudatlanul 

megelégszünk, hiszen nem tudjuk létezik e bárányéletnél jobb? 

Esetleg olyan technológiát alkalmaznak, amely olyan hatással van az 

emberi elmére, ami a lázadás és szabad gondolkodás képességének 

korlátot állít? Ezeket a kérdéseket addig gyárthatjuk magunknak, 

ameddig a kreativitásunk elér. 
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Őszinte leszek, én úgy gondolom, a jelenlegi állás kis híján 

tökéletes. Az emberek egy bizonyos határig kimondhatják személyes 

látáspontjaikat és kulturált keretek közt vitába is szállhatnak 

igazságukért, illetve, ha már átlépték az elfogadott kereteket így is tud-

nak olyan fórumot, illetve oldalt keresni, ahol gyakorlatilag kedvük 

szerint szállhatnak vitába vagy kereshetnek olyan személyeket maguk 

mellé, akikkel terjeszthetik látáspontjukat.  

Rengetegszer észreveszem, hogy Magyarországon az emberek 

diktatórikusnak találják a jelenlegi szólásszabadság terjedelmét és a 

cenzúra hatalmát. Sokan azt állítják, nem létezik a szólásszabadság, de 

akkor kérdezem én, hogy lehet az, hogy az emberek nyíltan becsmé-

relhetik akár a kormánypárti, illetve az ellenzéki vagy a versengéstől 

eltérő ideológiát is konkrét következmények nélkül? Ahol nincs 

szólásszabadság, ott van szólásszabadság. Ha nem mondhatom el, 

hogy van valami problémám a rendszerrel, akkor a rendszer úgy ér-

telmezi ezt, hogy nincs probléma. Felfoghatjuk úgy is, hogy mindenki 

akkor lehet boldog, ha eltávolítjuk azokat, aki boldogtalanok. Ezek 

után még mindig úgy érezhetjük, hogy a szólásszabadság elveszett? 

Ha akarnék, kitehetnék egy cikket a legforgalmasabb közösségi médiai 

platformra arról, hogy miért utálok itt élni és valószínűleg nem tör-

ténne semmi. Nem jönne értem fekete furgon és nem lennék az eltűnt 

személyek közt pár hónapig, amíg végül rám nem találnak holtan 

valahol, és az esetet majd drogtúladagolásra fogják, igaz? Az egyetlen, 

ami az egész rendszert stabilan összefogja és áttörhetetlenné teszi, az 
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az emberek kitartásának hanyatlása és az emberi naivitás. Egy fecske 

nem hoz nyarat, ahogy tartja a mondás. Ahhoz, hogy az emberek bá-

rmilyen szintű változást tudjanak hozni, ahhoz nem elég az, hogy 

elmondják, mi a probléma, de még az sem, ha elmondják, mi a 

megoldás. Az embereknek nem kell elmondani a problémát vagy a 

megoldást. Az embereknek lépésről lépésre el kell mondani, mi a 

teendő a jobb ügy megteremtésében, mi az, ami hiányzik, és melyik az 

a szerep, amelyet kötelező felvállalni, illetve, hogy a változásnak lesz-

e ára. Semmi sincs ingyen, mindenért csúnyán meg kell fizetni. Min-

denféle oldalon százszor szépen le van írva hivatásos szakemberek ál-

tal, akiknek nem az írás a szakterületük, hogy mi a probléma, és az ő 

ideológiájuk mit hirdet. Ezt sokan el is hiszik úgy, hogy nem látják, mi 

lehet az álcázott valóság mögött,  vagy mibe kerülhet ez a közel-

jövőben.  

Az emberek képesek egymást torkát elvágni szimplán amiatt, 

mert nem azt a pártot támogatják, amelyeket ők is, eközben ki tudja, 

valójában milyen kapcsolatot ápolnak egymással a pártok 

vezetői/alapítói. Az emberek egyre inkább eltávolodnak és elegység-

telenednek egymástól, ezzel csökkentve a cenzúra igénybevételének 

szükségességét. Ha százan vannak, de mind a száz mást mond, akkor 

minek hallgattassam el bármelyiket is? Egyedül egyik sem jelent 

fenyegetést, főleg, ha egymással foglalkoznak. 

Zárásként csak annyit akarok mondani, hogy a szólásszabadság 

korlátozottsága, gyakorlatilag egyenlő a nullával, mivel az emberek 
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nem feszegetik eléggé a határokat, és ha át is lépik, nem számítanak 

veszélyesnek a vezetőség számára. Akik pedig csak egy gondolat miatt 

már képesek fáklyát ragadni és támadni, azok pedig vagy egyenesen 

őrültek vagy teljesen reményvesztettek. 
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KOVÁCS RENÁTA5 

Szemtől szemben a valósággal 

A társadalom elért arra a pontra, hogy már-már függőség alakult ki. 

Mindenki rohan, így a szülők a telefonnal próbálják lekötni az egészen 

kicsi gyerekeket is. Nem rossz szándékból teszik ezt, hiszen még min-

dig vannak olyan emberek, akik nincsenek tisztában a kékfénnyel és 

az elektronikai eszközök negatív hatásával. Az esszémben most arra 

fogom keresni a választ, hogy az embereknek mennyi idő az, amit el-

ektronikus eszköz nélkül tudnak eltölteni és jól érzik magukat ez idő 

alatt. 

A közösségi média lehetővé teszi, hogy értesüljünk a legújabb 

hírekről azonnal, akár a nagy világból, a szomszéd faluból, hogy épp 

mi történt, vagy ismerőseinkről. Legtöbben az ismerősök miatt vannak 

fent ezeken a felületeken. Vannak, akik mellékes szálként elkezdték 

építgetni az oldalukat, amivel akár némi pénzt is tudnak szerezni, ez 

inkább az influenszerek körében híres, de már ezt a szintet akárki 

elérheti. Valaki részben viszi ezt a szálat, építgeti és időközönként 

visszanézi, mint egy fotó albumot. Személy szerint én több okból 

használom az oldalaimat, de elsősorban a szeretteim miatt, szeretek 

velük megosztani híreket, képeket és egyéb információkat. De például 
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ott van a Facebook Messenger része, aminek köszönhetően nem kell 

kipakolni mindent, ha csak egy emberrel akarjuk megosztani az adott 

hírt.  

Azért, hogy ne csak a saját véleményeim, sztereotípiáim alapján 

próbáljam meg megválaszolni az esszém fő kérdését, készítettem egy 

kérdőívet a Google Forms használatával, és megosztottam a közösségi 

oldalamon. Ezt követően megkértem az ismerőseimet, hogy segítség a 

munkámat a válaszaikkal. Megközelítőleg százan töltötték ki az online 

kérdőívet, amiből érdekes következtetéseket szűrtem le. A kutatásom 

alatt megtudtam, hogy teljes mértékben senki sem tudná kizárni az éle-

téből a közösségi médiát, viszont a többség szeretné csökkenteni az 

időt, amit arra fordít. Megdöbbentő volt, de voltak, akik annyit vála-

szoltak arra a kérdésre, hogy mit tennének, ha megszűnnének a közös-

ségi oldalak, hogy elővennének egy jó kis könyvet és olvasnának, 

mások meg örülnének neki, mert a felesleges emberek eltűnnének az 

életükből és a személyes beszélgetések váltanák fel a chateléseket. 

Voltak, akik azt válaszolták, hogy nem tudnának élni, ha megszűn-

nének a platformok, de voltak, akiket ez hidegen hagyna. 

Könnyen észre lehet venni a jó és a rossz oldalát a közösségi 

oldalaknak. Az elején ezek az oldalak az információcserék miatt jöttek 

létre. Mára ez erőteljesen átalakult. A hirdetések ugyan megmaradtak, 

de bejöttek mellé azok a felhasználók, akik megosztják akár azt is, 

hogy mit reggeliztek, hova mentek. Ez lehet egyfajta reklám is, de 

inkább csak magamutogatás, illetve fotó albumként való képgyűjtés. 
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A képek mellett létrejöttek a különféle oldalak, ezek lehetnek 

magánszemélyek oldalai, illetve különféle ismert emberek oldalai, pl. 

színészek, énekesek, politikusok, sportolók és egyéb hírességek. De 

szintén lehet egy kisebb csoportosulás, akik kisebb közösséget 

alkotnak, például osztályközösségek, civil szervezetek oldalai. Aki 

szerkeszti az oldalt az előbb tud hírt adni magáról, vagy az adott 

dologról, amiről szól az oldal. Hasonlók a csoportok, ahol szintén 

kisebb-nagyobb társaságok tudnak beszélgetni és információkat 

átadni. Ha már ezeket mind ismerjük akkor szeretném bemutatni, hogy 

a facebook hogyan indult és napjainkban hogyan használják, mennyi 

előnye van és mennyi hátránya. Az előny és a hátrány között egy 

nagyon pici szakadék van, már-már átfedi egymást. 

A Facebooknak két elődje volt, az egyik a 2003-ban létrehozott 

Facemash alkalmazást, ami kifejezetten csak az egyetemistáknak volt. 

A hirtelen jött népszerűség hatására Mark Zuckerberg megírta a 

CourseMatch programot, ami a mai Facebook létrehozásához vezetett. 

Mark Zuckerberg és Eduardo Saverin voltak, akik megalapították a 

Facebookot, de a fejlesztésben Dustin Moskovitz és Chris Hughes is 

segített. Eleinte csak a Harvard hallgatói használhatták, majd 

kibővítették az Ivy League-re és a Stanford Universityre. Végleges 

formájában minden egyetemista és 13 évnél idősebb személy regiszt-

rálhatott. 

A Facebook és az Instagram sok embernek helyet ad, ezáltal elk-

erülhetetlen, hogy ideálok születnek, akik szinte diktálják, hogy minek 
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hogyan kellene lennie. Emiatt sok a testképzavar, személyiségzavar. 

A lányok, nők, akik nem vékonynak születtek, sokszor azt hiszik, hogy 

így nem is szépek. Pedig gyönyörű mindenki a maga módján, csak az-

zal, hogy a vékony testalkatú nők lettek előtérbe helyezve, már a 

legtöbb férfi szintén ezt várja elvárásnak. Ehhez a Photoshoppal, il-

letve különféle filterekkel készített képek is sokat hozzátesznek, mert 

nagyon valósághűnek tűnik a módosított kép.  Emiatt kialakulhat egy 

önképtorzulás. Sokat hallunk a nőkről, akik ezzel küzdenek, de ma már 

egyre több férfi is küzd ezzel, mert irányukban a kocka has, kigyúrt 

testalkat a kötelező elvárás. Ugyanaz a probléma, mégis a két fél kev-

ésbé hangoztatja, mert míg a nők hamar a lelkükre veszik ezeket, addig 

a férfiak magukban tartják és próbálnak nem törődni ezzel. 

A másik, amit említettem az a személyiségzavar. Sokan mást 

mutatnak a közösségi médiákon, egy elvárt, elképzelt személyiséget, 

vagy egyszerűen átveszik másnak a személyiségét. A legszomorúbb, 

ha valaki a közösségi médián teljesen más képet mutat magáról, mint 

szemtől szemben. Nemrég olvastam Mészáros Dorka Filter nélkül 

című könyvét, csak ajánlani tudom mindenkinek. Megmutatkozik 

benne több komoly probléma a fiatalok körében, mint például a közös-

ségi oldalak fontossága, az előítéletek és a család fontossága. Mikor 

ránéztem a kiírt témákra, nem tudtam melyikről írjak, elolvastam a 

könyvet és egyből egyértelmű lett a számomra. 

Az interneten már nem csak dokumentumokat tudnak ellopni, 

hanem akár egy Facebook profilt is fel tudnak törni, ahol nem csak egy 
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iskolás dokumentum található. Privát beszélgetések, képek, amikkel 

nincs is baj, hiszen ezek mindenkinél megtalálhatóak, de bármikor fel 

tudják használni ezeket, ha feltörnek egy profilt. Lehet hallani is eze-

kről botrányokat, mikor a fiatal szerelmesek intim képeket küldenek a 

másiknak, csak az egyik fél tovább küldi a másiknak, akár véletlen 

meglátják az iskolában ezeket a képeket, és máris nem titok az a kép. 

Most már jó pár éve egyre gyakoribb a videós visszaélések is, mert 

nem mindenki jó indulatú, nem mindenki ismeri a határokat, így egyre 

elővigyázatosabbnak kell lennie az embereknek, főleg a fiataloknak, 

mert ők a célközönség, ők tudnak ennyire rajongani emberekért, de ez 

visszafele is elsülhet.  

Nem kell videósnak lenni ahhoz, hogy ilyet csináljon valaki, 

mert már egyre gyakoribbak a zaklatások, ami még mindig új do-

lognak számít a törvénykezésben. Elkezdtek már a közösségi mé-

diában történtekre szabályokat létrehozni, de a technika fejlődése 

olyan gyors, hogy nem mindig tudja a törvény követni az újabbnál 

újabb jogsértéseket. Ilyen például egy közösségi oldalon közzétett kép 

ellopása. Kirak például a 20 éves Kata egy képet, amit meglát a 30 

éves Péter, ő azt letölti és kirakja valahova. Akkor hiába jelenti fel 

Kata Pétert mert ő tudja és látta, hogy ez megtörtént, de a rendőrség 

nem tud mit csinálni vele mert Kata vállalta, hogy ezt feltölti az inter-

netre és bárki láthatja. 
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Nem csak rossz oldala van a közösségi oldalaknak, hanem jó is. 

Új embereket ismerhetsz meg, tarthatod a kapcsolatot a meglévő is-

merőseiddel. Persze, itt lehet mondani, hogy élőben is lehet, de lehet 

egy másik országban élő közeli rokon, barát, akivel nem lehetne úgy 

tartani a kapcsolatot. Az új emberekkel való ismerkedésre meg nincs 

mentség, sőt még sokkal elővigyázatosabbnak is kell lenni az inter-

neten, például a fentiekben boncolgatott témáim miatt. Külön 

kiemelném az interneten való ismerkedést, mert persze lehet jó baráto-

kat szerezni, de ki tudja, hogy ki ül a másik oldalon. Úgy gondolom, 

hogy fokozottabban, egyre jobban kell vigyázni ma már.  

Különösen az idősebbeknek jó, ha tudják kezelni ezeket a plat-

formokat és tudják tartani a kapcsolatot a gyerekeikkel és unokáikkal, 

akik a mai világban rohannak a mindennapokban. A szülők sokszor 

töltenek fel képet gyerekeikről, vagy tudnak külön privátban is képet 

küldeni a nagyszülőknek és viszont is kaphatnak képeket, amiket a 

nagyszülők szeretnének megosztani. Illetve így egy videóhívást is 

könnyen tudnak kezdeményezni. Ugyanakkor ők a 

legveszélyeztetettebb korosztály, ha internetes bűnözésről van szó. 

A közösségi média lehetővé teszi a reklámozást, hirdetés 

közzétételét. Ezek mindenki számára ismerősek, mert van, aki teljesen 

utálja őket, főleg mikor értelmetlen számára a hirdetés/reklám. De így 

könnyebben lehet megosztani egy induló továbbképzést, egy új ál-

láshirdetést, aktuális termékeket és stb.   
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Ezeken kívül fotókat lehet feltölteni, meg lehet osztani zenéket, 

oldalakat. Lehet beszélgetni ismerőseinkkel. Lehet a minket érdekelt 

témákban kutatni és érdeklődni. Mégis, a legtöbben a kutatásomban 

azt jelölték, hogy jobb lenne, ha nem lennének a különböző plat-

formok. Mégis miért? Mert hiányzik nekik a szemtől szembeni 

beszélgetés. Lehet most gondolkodni, hogy akkor eddig miért nem 

mentek ezek az emberek beszélgetni, miért vannak fent a közösségi 

médián. Erre a válasz a következő: mert mindenki fent van. Ha nem 

lennének, vagy nem ennyi lenne, akkor az emberek elkezdenének kin-

yitni a világ felé. Sokan olyan dolgokat kezdenének el csinálni, amit 

eddig sosem, mert fontosabb volt nekik a TikTok vagy Facebook vagy 

Instagram pörgetése. Vannak, akik elkezdenének többet olvasni, 

aminek személy szerint kifejezetten örülök, mert ezt a csodás tevéken-

ységet nem kellene abbahagyni. Az olvasás fontos, művelődünk és 

fejlődik a képzelőerőnk. 

A másik fontos dolog a kutatásomban az az volt, hogy mennyi 

időt töltenek az emberek elektronikai eszköz nélkül, mert már minden-

kinek a kezében minden pillanatban ott a telefon. Legalábbis ez 

látszik. 74 ember közül 17 ember az, aki kevesebb, mint egy órát tölt 

elektronikai eszköz nélkül. A többi ember minimum egy órát nélkülözi 

az eszközeit. Emellett egy ragaszkodási szintet is felmértem, aminek 

eredménye az lett, hogy a válasz adók fele azt választotta, hogy nem 

nagyon érdekli, hogy most ott van vagy nincs ott egy telefon, vagy 
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bármi. És csak 8 ember, aki elválaszthatatlanul kötődik az eszközei-

hez. 

Leutolsó kérdésem azt volt, hogyha megszűnnének a közösségi 

média oldalak akkor tudnának e élni nélkülük. 14 ember határozott 

nemet mondott, 31 ember pedig határozott igent. 30 ember egy talánt, 

ami azt jelenti, hogy belegondoltak a helyzetbe viszont úgy ér-

demlegesen nem jutottak tovább mert annyira az életünk részévé vál-

tak ezek az oldalak, hogy furcsa lenne nélkülük. 

Hogy boldogabbak lennének az emberek a közösségi média 

nélkül? Eleinte nem, de ahogy haladna tovább az élet, megtanulnának 

együtt élni ezzel és a végén ki tudja, talán még boldogabbak is len-

nének. Az a bizonyos púp eltűnne sok ember hátáról, fizikailag és lelk-

ileg is. Nem megjátszott karakterek lennének. Többet mozognánk a 

szabadban és visszatérnének a személyes kapcsolatok, amit akárhogy 

nézünk, de a legfontosabbak. Visszatérnének az emberek a 

könyvekhez, újságokhoz, amik kézzel foghatók. A következő szint 

pedig a több évig használható telefonok visszavezetése lenne, mert 

csak hívásokra kellenének, illetve egy kettő SMS-re. Visszatérnének a 

normális elvárások a másik ember felé, nem a híressége lenne a lényeg, 

hogy a képein milyen vékonyra tudta magát megszerkeszteni. Az em-

berek talán elkezdenék meglátni megint az emberi értékeket, amit a 

másik tud adni és értékelnék is ezáltal a másikat. 

Végül pedig, igen. Sokkal másabb élet lenne az biztos, bele kel-

lene szokni, de az biztos, hogy egy emberibb, jobb kor kezdődne. 
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Ezzel pedig nem csak én értek egyet, hanem 68 ember még, akik szin-

tén ezt válaszolták a felmérésemben. 

 

FORRÁSJEGYZÉK: 
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MAKAI REBEKA6 

Kék fény társadalom 

„Az interneten alázzák egymást a magyar tinik.” Drasztikusan nő az 

internetes zaklatások száma.” „Internetes bántalmazói miatt önkezű 

halált halt a tizenegy éves kisfiú.” 

Ilyen és ehhez hasonló szalagcímektől hemzseg évek óta a mé-

dia. Oldalakon keresztül kutakodhatnánk és fúrhatnánk bele magunkat 

történetekbe, amelyek között csak egy különbség van: az elkövető és 

a sértett mindig más-más személyben testesülnek meg. 

Az internetes zaklatás csak egy szegmense annak a halomnak, 

ahonnan szemezgetni lehetne a közösségi média negatívumait, mégis 

úgy gondolom, hogy ez az egyik legfontosabb téma, amiről beszélni 

kell. 

A statisztikák szerint az internethasználók legalább negyven-

négy százaléka esett már áldozatul netes inzultusnak. Ide tartozik 

például egy nem várt, megbotránkoztató fotó, fenyegetés vagy szemé-

lyi jogsértés, de az is, ha feltöltenek az internetre az egyénről egy meg-

alázó szituációban készült képet. Ez mind olyan dolog, amire egy ti-

nédzsernek semmiképpen sincs szüksége. Akarva-akaratlanul botlunk 

bele borzasztóbbnál borzasztóbb esetekbe, ahol egy, az élete legszebb 
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éveit élvező fiatalnak ez lett a veszte. Amikor pedig a neten elkövetett 

szörnyűségről mindenki tudomást szerez, márpedig szereznek, hisz a 

technika mindig egy lépéssel előrébb jár, a sérelmeket okozó személy 

vagy meghúzza magát, vagy tagad mindent. Azt, amit ő eddig vic-

cesnek gondolt, remélhetőleg valóságként már egyáltalán nem találja 

annak, de a tetteinek súlyát élete végéig cipelnie kell. Csupán azért, 

mert a szótárában nem ismert fogalom az empátia, a kedvesség, de 

még az elfogadás sem. Nem valószínű, hogy tisztában van vele, men-

nyit ártottak a szavai. Pedig tudnia kéne, a kimondott szó olyan, mint 

a kilőtt nyíl, az isteni rendelet vagy az elmúlt idő. Nem lehet 

visszavonni. 

Egy kutatás szerint az internetes zaklatást átélt fiatalok nyolcvan 

százaléka azt feltételezi, hogy a zaklatójuk azért bánik velük úgy, 

ahogy, mert” jó bulinak tartja”. Természetesen azt hozzá kell tenni, az 

ilyen formájú megnyilvánulás csak olyan illetőnek humoros, aki 

önmagával nincsen kibékülve. Hiszen, amíg mással foglalkozik, addig 

sem kell megvívnia a saját magával zajló harcait. Értékrendjén kívül 

esik, hogy életre szóló traumát okoz a sértettnek.  

Hasonló megrázkódtatás lehet a következménye egy sima 

gombnyomásnak is, ha éppen egy hozzájárulás nélküli fotót vagy fel-

vételt töltenek fel rólunk bárhova. Létezik egy netes fogalom, a 

„mém”, aminek jelentése - dióhéjban- egy vicces kép vagy videó. Ezek 

között akadnak olyanok, amelyek valóban megmosolyogtatnak, és a 

legtöbbjük egészen szórakoztató. De a mémek is csak addig viccesek, 
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amíg nem a mi fotónkon nevet az egész világ. Megannyi olyan eset 

létezik, hogy valaki önkéntelenül lett az internet sztárja, és balsorsként 

éli meg a mindennapjait, mivel bárhová megy, felismerik. Tudniillik, 

ami az internetre egyszer felkerül, az örökre ott is marad. Ezért kell 

rendkívül odafigyelni arra, hogy mit osztunk meg magunkról 

különböző platformokon. Manapság jelentősen gyakoriak az olyan 

esetek, ahol egyesek a személyes információinkat felhasználva lopják 

el a személyazonosságunkat vagy törik fel a fiókjainkat. Szinte 

egyetlenegy platformban sem lehet megbízni, mert minden tudnivalót 

eltárolnak rólunk, amit valaha megosztottunk.  Ha valakinek sikerül 

meghekkelnie a személyes oldalainkat, egy szempillantás alatt 

tudhatja meg a telefonszámunkat, bankkártyánk adatait, vagy akár a 

címünket. 

Kifejezetten fontosak ezek az információk az életünkben, de ami 

igazán pótolhatatlan, az a mentális egészségünk, önképünk. Főleg a 

tizenkettő és tizenhat éves korosztály közötti fiatalok szenvednek sú-

lyos önképzavarban többek között azért is, mert a jól ismert modellek, 

influenszerek tökéletesre szerkesztett arccal és testtel pózolnak a netre 

feltöltött képeiken. Ha valakinek szép alakja van, természetesen 

legyen rá büszke, ki nem lenne az? Ha viszont egy növésben lévő kis-

lány minden áldott nap összehasonlítja saját testét a híresség tökéletes 

arcával, vékony alakjával, és boldogtalan lesz attól a különbségtől, 

amit lát, akkor nagy baj van.  Nem egészséges ilyen korban egy kicsit 

is azzal foglalkozni, hogy hogyan adjunk le néhány kilót, és hogyan 



52 

legyen makulátlan a bőrünk. Nem lenne szabad egy fiatal men-

talitásába azt belevésni, hogyha ő nem lesz tökéletes, akkor a tár-

sadalom nem fogadja el. 

Deprimál ezt kijelenteni, de ténylegesen ez történik az internetes 

tereken belül. Elszomorítóan gyakran. Megszámlálhatatlan esetet tud-

nék említeni, amikor az aktuális ismert személy arról zeng ódákat, 

hogy milyen fontos, hogy elfogadjuk magunkat úgy, ahogy vagyunk, 

közben pedig nem egyszer feküdt már kés alá, hogy úgy nézzen ki, 

mint ahogy manapság, mondjuk, a ,,szépségideál”. Ezzel tudatosan 

bagatellizálja nézőkörének az életkorát, és azt, hogy ezzel az 

önképükbe tipor. 

Egy másik probléma, ami valamennyire ehhez is kapcsolódik, az 

az, hogy a különböző közösségi médiaoldalak algoritmusai nem szűrik 

át maradéktalanul tartalmaikat, így felkerülhetnek az oldalakra olyan 

erkölcstelen és durva felvételek is, amelyeket egy gyereknek egyál-

talán nem lenne szabad látnia. Rengeteg olyan videó és kép jön velem 

szembe nap mint nap, amely rendszeresen elgondolkodtat, hogy vajon 

megfelelő oldalon járok-e? Nyilvánvalóan ezeknek negatív hatásai 

rám már aligha veszélyesek, de ezeken a platformokon gyerekek is ga-

rázdálkodnak. Vagy a tartalmakat kellene felelősebben átszűrni, vagy 

egy magasabb korhatárt állítani, de ez így egyelőre számomra egy-

szerűen felháborító. 

Sürgős változtatás lenne szükséges, mivel a most születő 

generáció már ebbe a botrányos helyzetbe csöppen bele. Ott tartunk, 
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hogy lassan a járni tanuláshoz is online kurzust kell elvégezni, mert a 

social média függőség elérte az X generációt, akik a szüleink. Egyik 

nap pontosan ebben a témában kutakodtam, és a szemem azonnal 

megakadt egy szalagcímen:,, Nem lett jobb a gyerekeknek attól, hogy 

a szüleik is digitális bennszülöttek.” Bizonyos esetekben viszont 

kétségtelen kijelenteni, hogy egy közösségi médiát jól ismerő szülő 

optimális is lehet. Az interneten keresztül bárkit be lehet határolni, 

hogy hol van, és ez rendkívül kedvező, ha egy gyermek veszélybe kev-

eredik, és meg kell menteni. 

Lassan minden pillanatot digitálisan élünk meg, bármit kiposzt-

olhatunk, ami csak eszünkbe jut vagy történik velünk. Akár tragédiáról 

van szó, akár vidám dologról. Az emberek nagy része egy baleset 

láttán előbb nyitja meg a mobilján a kamerát, minthogy segítséget 

hívjon. Egy gyermek születése is egy isteni áldás kéne, hogy legyen, 

nem pedig csak egy értesítés a telefonunkon. A társadalom már csak 

kényszeresen életben tartott testekké vált, akik igazán az internetben 

vannak jelen. Azért esznek, isznak, és végzik el az élethez szükséges 

létfontosságú tevékenységeket, hogy ezek után visszaülhessenek a 

számítógép vagy a telefon elé görgetni és nyomkodni. A látásuk már 

lassan pixelesre romlik. 

Ha valaki pedig nem szimpatikus, összezavarodnak, hogy a való 

világban miért nem lehet valakit csak úgy törölni az ismerőseink 

közül. Az utcán egymásba botló emberek szemrebbenés és felnézés 
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nélkül vetnek oda egymásnak egy-egy bocsánatkérést, vagy még en-

nyit sem, és sietnek tovább a valóságban, annak ellenére, hogy fejben 

egy digitális világba zárkózva, onnan soha távozni nem akaró gondo-

latokba lassacskán belefulladva élik, állításuk szerint, az élet lehető 

legjobb alternatíváját. 

Az eredeti kérdésre -Vajon boldogabbak lennénk-e a közösségi 

média nélkül? -  a válaszom: nem. A világ fejlődik. Ésszerűtlen azt 

gondolni, hogy ezt meg lehet állítani. Tudomásul kell venni, hogy 

amíg világ a világ, a jó és rossz mindig karöltve fog haladni. Ennek a 

küzdelemnek vagyunk most is tanúi, és közös ügyünk, hogy felül tud-

e kerekedni az ész a romboló szándékkal szemben. A mi generációnk 

egyértelmű főszereplője lesz annak, hogy ezt kézben tartsuk. Hiszen 

melyikünk is akarna olyan világban élni, ahol az emberek aggodalma 

kizárólag aköré fog épülni, hogy a kedvenc applikációjuk fizetős lesz-

e? 

 

  



55 

MENYES ANDRÁS7 

Oktatási Rendszer 

"Könnyebb egy embert a Marson landoltatni, mint megváltoztatni az 

iskolarendszert." - Elon Musk 

Az iskolarendszer annyira elavulttá és ellenállóvá vált a válto-

zásokkal szemben.  

Az oktatási rendszert egy milliárdos üzletember, John D. Rock-

efeller valósította meg, mert rájött arra, hogy ha sok gondolkodó em-

ber lenne, akkor sok vállalkozóval kellene versenyeznie. Nagyon 

kapitalista volt, ezért nem szerették az emberek, mert kihasználta őket. 

Azt akarta hogy megszeressék, ezért kitalált egy ingyenes oktatási 

rendszert, amibe a szülők a gyerekeiket beirathatják, hogy majd mi-

után elvégezték az iskolát sok pénzt kereshessenek egy jól megélhető 

munkahelyen.  

Az egész elképzelése titokban olyan, mintha az iskola egy gyár 

lenne. A diákok olyanok, mint a megmunkálandó produktumok és a 

tanárok a munkások. A gyerekeket már ezekre a tevékenységekre 

nevelik, hogy reggel be kell menni az iskolába (ahol jól kell tanulni, 

meg kell felelni a megterhelő elvárásoknak és amikor kicsöngetnek 

mehetnek haza, valamint vihetik haza a tanulnivalókat, amiket otthon 

 
7 Premontrei Rendi Szent Norbert Gimnázium, Szombathely. 
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órákon át tanulhatnak, hogy holnapra megfeleljenek és jó jegyért fel-

használhassák a tudásukat egy alul fizetett (legalábbis Magyaror-

szágon) dolgozó tanár előtt). Ezt újra és újra 12 éven keresztül az 

érettségiig, utána pedig a világtól tudás szinten elavult, elmaradott 

egyetemekig. Ha belegondolunk ez rengeteg idő, és szerintem ennek 

az időnek inkább értékesebben kellene eltelnie, minthogy tele legyen 

tömve a fejünk olyan dolgokkal amiknek később nem lesz semmi 

haszna az életünkben és amúgy is csak a töredéke marad meg.   

Rockefeller elmélete az volt, hogy minél több iskolás, annál 

kevesebb konkurencia és annál több ember, aki tud dolgozni a hasonló 

üzletemberek gyáraiban. Volt egy ilyen idézete, hogy "Nem akarok 

egy nemzetnyi gondolkodót, én egy nemzetnyi dolgozót akarok.". Ez 

az idézet szinte már kísértetiesen diktátori. 

Régen az 1900-as években az iskola tényleg jó hely volt, mert 

azzal a tudással amit ott elsajátítottál, el tudtál helyezkedni egy jó ál-

lásban, szakmában, ahol jól fizettek és akár egész életedben is ott 

tudtál dolgozni és csinálni azt amit szeretsz. Az egésznek az volt a cé-

lja, hogy mindenki ugyanazt tanulja, mindenkinek legyen egy 

alaptudása, ne kérdőjelezzék meg a rendszert (ami mostanra már 

megtörtént) és le legyenek foglalva.  

Mivel szinte mindent megtudhatsz és megtanulhatsz az inter-

neten, így annyira nem is válik fontossá az iskola. Tehát az iskola csak 

az alapokat adja meg és az interneten kell bővítened tudásodat, mert 

az kevésbé fontosabb, hogy mit tanulsz az iskolában, az a fontos hogy 
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mit tanulsz meg a saját szabadidődben, már ha a suli mellett még tudsz 

elég időt fordítani az önfejlesztésre, a barátaidra, a hobbidra, a fiatal-

kori szórakozásokra és a többi. De oda kell figyelni, hogy honnan szer-

zel információkat, mert bárki bármilyen hülyeséget írhat az interneten.  

A magyar oktatás egy süllyedő hajó, ami már annyira 

megsüllyedt, hogy már nyakig érnek a sok problémában és csak 

süllyed lejjebb. Az új tanárok egyre kevesebben lesznek, a már tanárok 

új munkát keresnek, ahol jobban megfizetik őket és nem tépik az ide-

geiket a tanulni nem akaró diákok. Ez érthető, hisz általában a pénz 

motiválja az embereket, de ha nincs elég, hogy meg élhessenek belőle, 

akkor egyrészt nem lesz kedvük tanítani, ami az oktatásuk minőségét 

minősíti amiből a diákok tanulnak, másrészt meg kiürül ez a szakma. 

Ez mind a magyar oktatás jéghegye.  

 

FORRÁSJEGYZÉK: 

 

[1.] https://youtu.be/nYk5LRMbpyg 
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MOLNÁR BÁLINT8 

Bábugyermek egy varázslat nélküli világban,  

avagy: gyermeknevelés – otthon és/vagy az iskolában 

Egy átlagos ember számára nagyon fontos a biztonság, vagy annak 

biztosítása. Szeretné, ha élete rendes körülmények között alakulhatna, 

és hogy a lehető legkevesebb problémával kelljen szembeszálljon élete 

során. Emberek révén azt szeretnénk, ha az életünk azon túl, hogy a 

biztonság keretei közé van szorítva, a kezünkben tarthassuk, és gon-

doskodhassunk róla.  

Általános esetben egy ilyen kívánságra úgy érezhetjük nyitott az 

élet, de ahogy egyre inkább haladunk előre, érezzük a szorultabbnál 

szorultabb kényelmetlen helyzeteket, majd pedig saját kis családunk 

új tagjait befogadva/megteremtve értékrendünkbe az új tagok kerülnek 

előtérbe, és minden vágyunkká válik, hogy felelős felnőttet fara-

ghassunk belőlük. 

A gyerek lesz az első, és életünk minden eddigi hibájától 

igyekszünk megóvni, de mikor oda kerülnénk hogy igazán 

elkezdhessük nevelni, és időt tölteni vele, a pénz, és a kötelesség 

eltaszít egymástól bennünket, és nem marad más mint a nappaliban 

egy „szia”, vagy egy „sajnos most nem érek rá, vár a munka”. És 

életeink két legfontosabb szakaszát, életünk legfontosabb embereivel 

 
8 Premontrei Rendi Szent Norbert Gimnázium, Szombathely. 
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a lehető legelhidegültebb módon éljük meg, az idő pedig úgy csúszik 

ki a kezünkből, hogy mire észbe kapunk, saját utódunk is szerelmével, 

és gyermekével tölti élete legfontosabb szakaszát. 

Most inkább a saját korosztályom (2023-ban 18 év és az alatt) 

nevében beszélek, hiszen ezeket az embereket látom gyakrabban, és 

hallom a problémáikat. Ezalatt az idő alatt rengetegszer fut végig a 

fejemben, hogy olyan érzésem van mintha ez az űr –sokunknak- a 

szüleinkkel meg van írva. Többek között szerintem ez annak tudható 

be, hogy elég hamar elválunk szeretett otthonunktól, és még ha úgy is 

hisszük, a gyerek sokszor sokkal többet tud a szüleinél. És ha sír, 

egyértelműen rossz előérzete van. Nem szabadna alá becsülni a 

gyermeki megérzéseket.  

Életutunk pszichológiája is alátámasztja, hogy több negatív, 

mint pozitív hatása van annak, ha ilyen fiatalon elkerülünk ot-

thonunktól.  

Óvodás éveink általában az elsők, amikre több évtizedig vissza-

menőleg vissza tudunk emlékezni. Ez talán többek között annak is 

köszönhető, hogy az ember extrauterin fejlődésének kisgyermekkor 

életszakaszában a 3-6/7 éves kor felel a személyiségfejlődésért. Ekkor 

a gyermek rengeteget másol, és igyekszik kialakítani a saját önvalóját, 

és keresi a helyét, mint ahogy az óvodában a körülötte lévő egyének 

nagyja. Otthon szerzett minimális tapasztalatuk, és gyenge személyük 
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az óvodába lesz továbbítva a többi keresgélő kisgyerek közé, és min-

den, ami irányíthatja őket, az a csekély 3 év, amit a szülő velük tölthe-

tett, és tanított.  

Ekkor a gyermekre bízni az élete egy ilyen fontos szakaszát, 

óriási vétek, és nem véletlen hogy ezt követően azonnal ugranak is a 

mélyvízbe, hiszen a kisiskoláskor (6/7-10 év) felel a tanuláshoz való 

viszony kialakulásáért, ami ennyire szigorú körülmények közt, a 

többséggel inkább utáltatja meg az új információk befogadását, mint 

szeretteti meg azt.  

Az iskolai rendszer 6/7 éves korban túl „felnőttes” egy ilyen fi-

atal elmének. Olyan dolgokat kell hallgasson csendben a padban, ami-

khez nincs érdeklődése. 

Egy embernek hiába kötelező megtanulni írni, olvasni, ha 

közben utálja amit hallgat, és sokkal szívesebben rajzolna vagy 

gyurmázna, amiben lelkileg kiteljesedhet  és boldog lehet. Vidáman 

fedezhetne fel új és izgalmas technikákat, miközben megszereti amit 

csinál. A tanulást. 

Általános iskolai évek zárásához közeledve belép az életbe a 

pubertáskor, és gimnáziumi évek végéig ott is marad. Ekkor a gyerek 

rengetegszer inkább ellenszenves az idősebbekkel. Sokkal jobban 

vágyik saját kiteljesülésére minthogy megadja a megfelelő alázatot 

feletteseinek. Ebben az időszakaszban egy szülő számára még jobban 

lezárul a lehetséges kapcsolat teremtése a saját gyermekével, és ros-
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szabb helyzetekben akár odáig is fajulhatnak a virágtalan hé-

tköznapok, hogy a gyümölcs még csak nem is savanyú, de íze sincs. A 

szülő és a gyermek kapcsolata annyira elhidegült, hogy semmit sem 

tud a saját gyermekéről, és nevelés helyett az egyetlen, amit kap a 

gyerek, az egy szülőtlen gyerekkor, ami visszafordíthatatlanul lezárult.  

Ezt követően főiskolára megy, megismer egy személyt, akivel 

később összeköti az életét, és mit sem tudva az élet fintoráról, 

ugyanabba a csapdába fog esni, ami kötelező a civilizált embernek. A 

pénz világa.  

A rabló valójában a pénz és a rabok vagyunk mi magunk. Az 

iskolai rendszerbe küldött gyermeket is egy 8 éve dolgozó, de már 

lelkileg elfáradt fiatal tanár fogadja, aki teljesen eltorzult pályakezdő 

énjéhez képest, és ahelyett hogy saját 2/3 gyermekét nevelné, rá van 

utalva 20/25 gyermek sorsa, és elfáradt szülők panaszai is az ő vállát 

nyomják. Illetőleg az elfáradt szülők is csak aggódnak csemetéjük 

sorsáért, hisz semmit sem tudnak róla, és remélik hogy a tanár kezében 

jó helyen vannak, pedig ahol igazán jó helyen lenne a gyerek, az pont 

az édes otthona, és édes szülei karjai közt. 

Ennyire sok minden veszi körbe a felnövő gyereket, és a sok fe-

lelősség, és megfelelési elvárás elől egy olyan helyre fog menekülni 

amiről nem tudnak semmit sem a tanárok, sem a szülők. A saját 

birodalmába, ahová csak olyanokat enged be, akiket szívesen lát. 

Ilyenek a barátai vagy olyanok, akikre felnéz. De biztos, hogy nem a 

felületesen ismert szülei azok. De ez a birodalom mi lehet? Ha a 
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magántulajdon elveszi a lehetőséget egy jó kis Pál utcai Fiúk 

szerepjátéktól? A válasz egyszerű. Az internetre.  

Az a világ, ami mélyebb mint hisszük, és veszélyesebb mint a 

média mutatja akárkinek, hiszen itt a cél nem más, minthogy mindenki 

fent legyen a világhálón. Azon a helyen ahol esélyünk sincs megfelelő 

mértékben biztosítani gyermekünknek a biztonságot. A felnövekvő 

generáció pedig önként belemenekül a zsákba, amit a vadász állított 

neki csapdául. Nem beszélve a szülői felelőtlenségről, mikor saját 

gyermeke a kezébe adja a csalit és a damil már viszi is a ketrecbe az 

áldozatot. A gyerekünket. Akinek sorsa a sajátunknál is fontosabb, és 

minden pénzt megadnánk, hogy boldog lehessen.  

Csakhogy igen. A minden néha kevesebb mint hisszük. A mai 

generáció már nem az, mint az előzők. Eddig nem vonszoltak 

csapdába minket a saját szüleink, vagy a társadalom, kortársaink, és az 

iskola sem. Eddig a szülő szerepe a védelem és a nevelés volt. 

Manapság a dolgok a fejük tetejére álltak, és inkább foglalkozunk 

propagandamozgalmak legyőzésével, és világmegváltó ideák valóra 

váltásával. 

De amire most igazán szükség van, az egy varázslat. Higgyünk 

a mesékben, és bábugyermekünk, akit a világ eddig kedvére faragott 

és mozgatott, átváltozhat hús-vér gyerekké, ha feladatunkat szülőként 

úgy végezzük, hogy többek legyünk mint szülők. Többek, mint varázs-

lók. Legyünk mi a legjobb barátja, és ezzel teljesülhet minden, amire 

szüksége van. A menedék, szeretett csemeténk világában. 
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FORRÁSJEGYZÉK: 

 

[1.] http://janus.ttk.pte.hu/tamop/kaposvari_anyag/jozsef_istvan/let-

kori_sajtossgok_s_fejldsi_szakaszok.html 
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NAGY LUCA9 

Tinizombik – avagy a túlterhelt diákok 

A túlterheltség olyan állapot, amely során csökken a teljesítőképes-

ség és csökkennek a mozgósítható tartalékok is. Kialakulása hátteré-

ben általában a terhelés és a terhelhetőség aránytalansága áll. A XXI. 

századi oktatási rendszerben a diákok túlnyomó többsége küszködik 

ezzel a problémával, aminek kihatása van a jelen életükre és a 

jövőjükre is. A feszültség, az idegesség, a stressz és a depresszió csak 

néhány a közül a számtalan következmény közül, amely az állandó 

túlterheltséggel jár. 

A pályázati felhívás előtt soha nem olvastam jobban utána a 

témának, pedig úgy gondolom, hogy én is azon tanulók közé tarto-

zom, akik rettentően túl vannak terhelve az iskolában mind 

fizikailag, mind mentálisan. Ehhez természetesen rengeteg tényező 

hozzájárul, ezeket szeretném most részletesebben is kifejteni.  

Az első és szerintem legnagyobb problémát az iskolakezdés 

ideje jelenti. Sok szülő vélekedik úgy, hogy a 8 órás kezdés 

megfelelő, és ezen nem szükséges változtatni. Ezt főleg azzal in-

dokolják, hogy a munkaidő is ilyenkor kezdődik, és nem hagyhatják 

egyedül az alsó tagozatos gyermeküket a későbbi kezdésig. Ezzel 

 
9Győri SZC Pálffy Miklós Kereskedelmi és Logisztikai Technikum, Győr. 
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ugyan teljesen egyetértek, de az alváshiány problémája főleg a ti-

nédzsereknél áll fenn, így a középiskolák kezdési idejét célszerű 

lenne megváltoztatni. A serdülők alvásigénye 13-18 éves kor között 

jelentősen megváltozik és az iskolarendszernek ezt figyelembe kel-

lene vennie annak érdekében, hogy elkerülhetőek legyenek ezek a 

problémák. Az Amerikai Alvásgyógyászati Akadémia szerint egy 

kamasznak 8-10 óra lenne a megfelelő alvási intervallum. Mivel az 

ilyen korban lévő diákok az este 8 óra helyett sokszor 11 órakor vagy 

még később fekszenek le aludni, így a reggel 6 órás ébredéssel nem 

érzik magukat kipihentnek, ami miatt az iskolai teljesítményük is je-

lentősen romolhat. Persze muszáj megemlítenem azt is, hogy sok 

tanuló vidékről jár be az iskolába - legtöbb esetben tömegközlekedé-

ssel -, ami miatt esetlegesen reggel 5 órakor fel kell ébredniük.  

Ezek után sem kell túlságosan törnünk a fejünket, hogy milyen 

gondok adódnak még, ugyanis van jó pár, amiről érdemes lenne 

beszélni. Sajnos ki lehet mondani azt, hogy az oktatással kapcsolatos 

intézkedések sok esetben tévhiten alapulnak, elhamarkodottak, át-

gondolatlanok. Ezt többféle érvvel alá tudom támasztani. 

Kezdjük azzal, hogy egy középiskolában tanuló diáknak heti 

35-40 tanórája van, majd otthon még minimum 2 órát tanulnia kell, 

hogyha közepesen szeretne teljesíteni az iskolában, egy jó tel-

jesítmény eléréséhez pedig akár 3-4 óra is szükséges. A baj nem is 

feltétlenül azzal van, hogy mennyit kell az iskolában lennünk, jóval 

inkább azzal, hogy a tanórák körülbelül fele „töltelék” tantárgy. Ezek 
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a tevékenységek akár lehetnének felüdítőek, kikapcsolóak is. De 8. 

órában? Ilyennek gondolom a heti 5 testnevelés órát, amit ugyan 

sokan szeretnek, mert nem kell rá tanulni, de ha nem lenne, akkor 

sem dőlne össze a világ. Értem én, hogy a rendszeres testmozgás fon-

tos és hogy a tanóra célja az, hogy akik önszántukból nem sportolnak, 

mozogjanak kicsit, de a legtöbb iskolában nincsenek megfelelő fel-

tételek ahhoz, hogy ezeknek az óráknak a hatékonysága elérjen egy 

elvárt minimális szintet. Azt természetesen nem mondhatjuk, hogy 

töröljék el a testnevelés órákat, mert így sok tanár maradhatna munka 

nélkül, és például a megfelelő körülményeket és a sportágválasztás 

lehetőségét biztosítva ez a tanóra jó lehetőség lenne a felszabadult 

kikapcsolódásra. Tehát létezne néhány kompromisszumos megoldás, 

ami segíthetne a diákok túlterheltségének csökkentésében is. Ilyen 

lenne továbbá az is, hogy kevesebb lenne a testnevelés óra, és ezeken 

a diákok nem kapnának osztályzatokat. Lehetséges, hogy sokkal több 

ember szeretné az iskolai röplabdát, kosárlabdát vagy éppen a futást, 

ha abban a tudatban játszhatnák, hogy nem nézik őket folyamatosan 

és nem értékelik jegyekkel a teljesítményüket. A felesleges tanórák 

listáját folytatva kiemelném az osztályfőnöki órákat. Igaz, csak heti 

1 óráról van szó, de a tanulóknak már az is sokat jelentene, hogyha 

6. óra után hazamehetnének, és nem kellene még egy órát ülniük a 

tanteremben. Az osztályfőnökök a szakmai órák elején meg tudnák 

beszélni azt a pár fontos információt, amit kell, ami 10 percnél to-

vább soha nem tart, és ezzel máris csökkenne a heti óraszám.  



67 

Nagy gondot jelent még az is, hogy megszűnt a szabad tankö-

nyvválasztás lehetősége. Így a tanárok meg lettek fosztva attól, hogy 

az iskola és a tanulócsoport szempontjából a legmegfelelőbbet vála-

szthassák. Jelenleg az állami tankönytámogatás keretein belül csak 

meghatározott tankönyveket lehet megrendelni, és ezekben rengeteg 

a felesleges vagy éppen értelmetlen tananyag. Ugyan kérdezhetnénk 

azt, hogy miért számít a tankönyv fajtája, hisz egy jó tanár akár tan-

könyv nélkül is tud tanítani, de a rossz könyv megnehezíti a szintén 

túlterhelt pedagógusok és a gyerekek dolgát is.  

Ha kicsit távolabbi körökbe tekintünk, láthatjuk azt is, hogy 

külföldön már rengeteg helyen alkalmaznak kooperatív tanulási tech-

nikákat, a diákok élveznek tanulni, hiszen a tanárok minden órára 

valami új, érdekes dolgot találnak ki. Úgy érzem, hogy a hazánkban 

ezek a stratégiák nagyon ritkán fordulnak elő, ha egyeltalán előfor-

dulnak. Minden tanóra ugyanúgy telik, mint az előző, a tanár diktál, 

a diák pedig jegyzetel.  Néha előkerülnek a Power Point bemutatók 

is, csak hogy a tanárok megmutassák, hogy ők is értenek a digitális 

eszközökhöz, azonban így még kevesebb a tanórán történő inter-

aktivitás. A tanulók mindennapjai szürkévé és unalmassá válnak, és 

a szülők csodálkoznak, hogyha otthon megkérdezik a gyereküket, 

hogy mi történt az iskolában, nem tudnak újat mondani. Ez a 

monotonitás egy idő után hihetetlenül fárasztóvá válik, és szerintem 

ezen minél előbb változtatni kellene.  
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Végül szeretném megemlíteni azt, hogy a magyar oktatási 

rendszerben elvárt követelményszint hihetetlenül magas és sokszor 

már nevetségesnek bizonyul. A heti 5 dolgozat már szinte megszo-

kottnak számít és ha rákérdezünk egy-egy tanárnál arra, hogy miért 

írunk ilyen sokszor, csak azt a választ kapjuk, hogy „ők csak az 

érettségire készítenek fel minket.” Alig maradt olyan tanár, aki figye-

lembe veszi a diákok terhelhetőségét és tényleg csak a szükséges 

számú dolgozatot íratja meg. A tanulóknak a harmadik dolgozat után 

már nincs kapacitásuk arra, hogy a többire is becsületesen tanuljanak, 

így marad az egyetlen megoldás: a magolás. Hiába szeretnének a 

pedagógusok az érettségire felkészíteni minket, ha egyszer a dol-

gozat utáni napon már nem is emlékszünk arra, hogy mit tanultunk 

meg két nappal ezelőtt. Persze ott van még az otthoni nyomás is, amit 

nem egy kortársamtól hallok nap mint nap. „Nem kaphatok négyesnél 

rosszabbat, vagy nem mehetek sehova”, „Anyukám azt mondta, hogy 

ha egy kicsit odatettem volna magam nem sikerült volna ilyen rosszul 

a dolgozatom”, „Elvették a telefonomat, mert úgy gondolják az a fe-

lelős a romló átlagomért”. Ez az otthoni nyomás és az iskolában ért 

stressz együtt könnyen okozhatja azt, hogy a tanulók kiégnek, és nem 

képesek arra, hogy megtartsák a jó átlagukat.  

Összegezve úgy vélem, hogy a túlterheltség egy létező prob-

léma, amit sokféle módon lehetne orvosolni, ha nyitottak lennénk a 

változtatásokra. Amíg a helyzet az iskolákban nem változik, a 

tanulók mentális egészsége egyre jobban fog romlani. Egy idő után 
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a szülők egy része azt tapasztalhatja, hogy gyermekékből egy rossz 

mentális egészséggel rendelkező, alváshiányban szenvedő de-

pressziós ember lesz. Ezért mindenképpen változtatni kell! 
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NAGY PETRA10 

Stressz 

Nagy csoportos korunkban az óvodában alig várjuk, hogy iskolások 

legyünk. A sok új barát, kaland, na meg persze az izgalmas tanulni-

valók. Ahogy elkezdjük az első osztályt, bekerülünk egy új kör-

forgásba. Még hasonlít az óvodához, de más. Szünetekben ugyanúgy 

kimegyünk játszani az udvarra. A lányok hercegnős – pegazusosat, a 

fiúk katonás – nindzsásat. A csengő megszólalásával ezt a kalandos 

mesebeli világot elhagyva visszamegyünk a még kényelmes iskolapa-

dokba. Az anyagok izgalmasak. A matematika logikája, a betűk, ahogy 

egymást követik, de akkor is csak az jár a fejünkben, mit fogunk 

csinálni iskola után. Hat évesen még vagyunk olyan naivak, hogy azt 

gondoljuk, folytathatjuk az álomutazást a barátokkal, de hamar rá kell 

döbbenünk, hogy ez csak egy pillanatnyi képzelődés. Az évek 

múlásával a határtalan lelkesedés az iskola iránt kezd elmúlni, lassan, 

de biztosan haladunk az „utálom” érzés felé. Mire elérjük az ötödik 

osztályt ez a szó egyre inkább meghatározó szerepet játszik az életünk-

ben. Majd elérjük a hetedik osztályt, amikor a csapból is az folyik, 

hogy „Jövőre felvételi. Készüljetek!”, és te csak ott állsz kimerülten a 

mindennapos koránkeléstől a hat-hét óra utáni három-négy órás 

 
10 Győri SZC Krúdy Gyula Turisztikai és Vendéglátóipari Technikum, Győr. 
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tanulástól és a teljesítmény kényszertől, azt hallgatva: „Tanulj, mert az 

év vége beleszámít a felvételi ponttokba!” Már az a gondolat is 

végigfutott a fejünkben, hogy: „Miért is érdemes élni?”. Ez az a pil-

lanat, amikor ráébredünk arra, hogy az életvidám, nyitott kis-

gyerekből, aki izgatott lesz az iskola szó hallatán is, egy élettelen, de-

pressziós lény vált, aki pszichológushoz jár.  

Elérünk a nyolcadik osztályig, még a kis Pistike is, aki már 

háromszor bukott meg, de a tanárok már nem akarják őt tanítani. Ez 

az időszak az igazi feketeleves. Ekkor kezdünk el csak igazán 

stresszelni. A hüvelykujjaink szélén már-már az irhánk látszik, mert 

szinte a falat kapargatjuk tehetetlenségünkben, hiszen kell az az ötös 

magyarból. Hétvégén a játékot el is felejthetjük. Mi oktondik, mit is 

képzelünk magunkról?! A felvételi lapok töltése a számunkra 

„ideális”, elvárt program. Hétközben kiruccani valahová suli után a 

haverokkal? Ah…most nem! A külön matek és magyar korrepetációk 

után fáradtan esünk be az ágyba. Vért izzadva, konkrétan már élőha-

lottként esünk neki a téli szünetnek. Persze mindenki pihenni akar, elu-

tazni a Kanári-szigetekre, vagy a hó csodálatos varázsát megélni. Mit 

is merészelünk?! Otthon a mama meg is kérdezi: „Miért fogytál en-

nyit? Nagyon sovány vagy.” Mi pedig felidézzük, hogy mit is csinál-

tunk az elmúlt hónapokban. Eszméletlenül sok egészségtelen kaját fal-

tunk, nem sportoltunk, aludni sem volt idő, és mindezek ellenére csak 

annyi a válasz: „Ah… nem tudom.”. Aznap este sírva alszunk el, mert 

rájövünk, hogy ez nem fog menni, és csődtömegek vagyunk. 
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Januárban nulla pihenéssel, feldagadt szemekkel a sok sírástól 

megyünk vissza az iskolába. Hiába kaptunk karácsonyra egy Iphone 

14 -et, belül roncsokká lettünk. Az nap a tanár bejelenti, hogy felvételi 

előtt írunk egy matek feladatlapot. Három nappal a megmérettetés 

előtt kiosztja. Az a maradék darabka is elporlad, ami a lelkünkből 

maradt. A nagy nap amire már egy éve készülünk, végre elérkezni 

látszik. Nem igazán lepődünk meg a feladatokon, de amikor a Birtalan 

Ferenc Ka-ke versét kell elemezni, benne ilyen és ehhez hasonló ré-

szekkel: „Amikor a tar lepről meséltem”, akkor az az egy év, amit be-

lefektetünk ebbe az egy napba, oda lesz. Persze a legelitebb iskolába 

kell menni, hogy a jövőnk biztos alapokon álljon, ezért még öt hónapot 

végig tanulunk és stresszelünk. Tervek szerint bekerülünk a hőn áhított 

gimibe, azzal nem szembesülve, hogy innentől már aludni sem fogunk. 

Beleesünk a kávé és energiaitalok körforgásos függőségébe. Az első 

évet végigtanuljuk, mert nem ártana egy B2 – es nyelvvizsga, 

miközben végig azt hallgattuk, hogy úgy is megbukunk és semmire 

nem visszük. Fogadóórán a szüleinkkel közlik tanáraink, hogy ők már 

lemondtak a rólunk. Elmondják, hogy egyáltalán nem készülünk az 

órákra és mennyire lusták vagyunk. Ellenben ez egyáltalán nem igaz. 

Szüleink pontosan tudják, hogy éjt nappallá téve végig tanuljuk a ti-

nédzser éveinket és így is csak egy hármast tudunk produkálni az 

évvégi bizonyítványban. 
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A kérdés nem az, hogy túlterheltek-e a mai diákok. Sokkal cé-

lravezetőbb lenne a miértekre megtalálni a válaszokat és keresni azo-

kat a lehetőségeket, amelyek elősegítik a változást, a terhek és 

elvárások csökkentését. Ha nem cselekszünk, akkor a jövőben az édes, 

huncut, lelkes gyerekekből lelketlen robotok lesznek, akiknek egy 

csepp önbizalmuk sem lesz, mert az oktatásuk alatt tapasztalt 

kihívásokkal végig egyedül kellett megküzdeniük.  
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TASNÁDI FRANCISKA11 

Vajon bologabbak lennénk közöddégi média nélkül? 

A közösségi média a 90-es évek óta létezik, de körülbelül 2005 óta a 

mindennapi életünkre nagy hatást gyakorol. Használatának rengeteg 

előnye és hátránya van, de a kérdés, hogy vajon boldogabbak lennénk-

e nélküle, már egy kicsit összetettebb és a válaszok erre a kérdésre elég 

eltérőek. 

Túlzott használata egészségügyi problémákhoz is vezethet. A 

mentális egészséget is nagyrészben befolyásolja, hogy az ember folya-

matosan szembetalálkozik mások hamis valóságával . Ez vezethet test-

képzavarhoz, szorongáshoz és depresszióhoz,  ami elég gyakori a fia-

talok körében. Ezeket okozhatja az is, hogy az elektronikus kapcsolat-

tartásra több időt fordítanak, mint a személyes, társaikkal való kom-

munikációra. Így elég könnyűnek tűnik azt mondani, hogy “Csak tö-

rölj le pár alkalmazást”, van aki ezeken keresztül képes csak kommu-

nikálni másokkal vagy csak így tud kikapcsolni. A testképzavar és az 

önbecsülés elvesztése különösen a tinédzser lányok körében jelentős, 

ami abból eredhet , hogy negatívan hasonlítják magukat össze egy ala-

posan megszerkesztett képpel, amin esetleg az adott lány vékonyabb, 

szebb vagy népszerűbb. Mára már rengeteg appot találhatunk, amiken 

belül rengeteg filter között válogathatunk és magunkra sem ismerünk. 

 
11 Premontrei Rendi Szent Norbert Gimnázium, Szombathely. 
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Influencerek és celebek rendelkeznek akár egy csapatnyi emberrel is, 

akik azon dolgoznak, hogy minél inkább tökéletesítsék az adott ember 

képét. Ezért nem éri meg összehasonlítani magunkat azzal, akit látunk, 

mert nem tudhatjuk , hogy mennyi munka lehet egy olyan kép mögött. 

A cyberbullying a fiatal korosztály körében terjed és soha nem 

lehet tudni, hogy ki az áldozata. Akárhányszor feltöltünk egy képet 

egy oldalra onnantól kezdve bárki visszaélhet vele. Ezt azért kell ko-

molyabban venni, mint mondjuk egy iskolai bántalmazást, mert az az 

“iskola kapujáig tart”, míg az online zaklatás, bántalmazást nem tud-

juk kikerülni és elég nagy nyilvánosság előtt zajlik. Legtöbbször ano-

nim, ami arra is utalhat , hogy az illető nem mer szemtől szemben 

kommunikálni és online sokkal több ember előtt tudja megszégyení-

teni az illetőt. 

Facebookon nap mint nap szembejönnek velünk események, bu-

lik, előadások és események. Nos, ezek nem is inkább kialakítottak, 

hanem teret adtak egyfajta fóbiának. A FoMO az angol „Fear of Mis-

sing Out” kifejezésből ered, ami annyit tesz magyarul, hogy “félelem 

a kimaradásból/lemaradásból”. Attól félünk, hogy nem élünk eléggé, 

és lemaradunk valamiről. Tegyük fel, hogy épp otthon vagyunk. Pör-

getjük az Instagramot és megpillantunk egy képet egy ismerősről, aki 

épp koncerten volt a barátaival, nélkülünk. A tudat, hogy lehetnék a 

jelenleginél sokkal boldogabbak, ez olyan érzést kelthet bennünk, 

hogy csak pazaroljuk az időt, míg mások élik az életüket.  
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A közösségi média ugyanúgy függőséget okozhat, mint az alko-

hol vagy a cigaretta. Általánosságban is észrevehetjük,  ahogy az em-

berek pótcselekvésképp nyomkodják a telefonjukat, folyamatosan el-

lenőrzik hátha történt valami. Órákon át képesek lennének görgetni 

anélkül, hogy észrevennék, hogy halad az idő. Pedig valójában az em-

bernek sokkal több szabadideje lenne magára és a társasági életére. 

Szakértők felmérték, hogy a 13-18 évesek napi kilenc, a 8-12 évesek 

pedig napi hat órát töltenek valamilyen szórakoztató médiával. Én úgy 

gondolom, hogy ez egyáltalán nem egészséges, bár rengetegszer szük-

séges az internet a tanuláshoz és a házi feladat megírásához. 

Nyilvánvalóan a közösségi média ezek mellett rengeteg előnnyel 

jár. A pandémia ideje alatt is tapasztalhattuk ezt. Az ismerősökkel való 

kapcsolattartás, munkahelyek és oktatás folytatódhatott a megfelelő 

platformok által. Például az is egy nagyon pozitív dolog, hogy olyan 

embereket ismerhetünk meg az interneten keresztül, akikkel nem biz-

tos, hogy találkoznánk a mindennapok során. Én magam is más orszá-

gokból, illetve Magyarországon belül is sok olyan embert ismertem 

meg  akikkel közös érdeklődéseink vannak; ugyanazokat az előadókat 

és filmeket szeretjük, ezáltal már megvannak a közös témák és barát-

ságok is kialakulhatnak ezeknek a felületeknek köszönhetően. 

Összességében a válaszom a kérdésre, igen, úgy érzem, hogy 

boldogabbak lennénk. Annyi minden van a világban, amit a közösségi 

média miatt nem veszünk figyelembe,  ignorálunk, nem értékelünk, 

hogy inkább olyan dolgokra fordítjuk ezt az időnket, ami egyáltalán 
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nem számít majd hosszú távon az életünk folyamán. Amíg elmerülünk 

az internet különböző területein gondolván azt, hogy mi milyen hasz-

nos és jól néz ki addig az idő halad (elég gyorsan) és azt az időt soha 

nem kapjuk vissza. Ezért akármikor az jutna eszünkbe, hogy “Ezt mu-

száj posztolnom!” vagy “Ezt le kell  fotóznom!”, inkább csak gyönyör-

ködjünk és élvezzük ki a jelent vagy ahogy Horatius is tanította „Carpe 

diem” „Ragadd meg a napot!”, mert később bánni fogjuk, hogy nem 

használtuk ki. 

 

FORRÁSJEGYZÉK: 

 

[1.] https://divany.hu/szuloseg/2015/11/08/media/ 

[2.] https://www.lifespan.org/lifespan-living/social-media-good-

bad-and-ugly 

  

https://divany.hu/szuloseg/2015/11/08/media/
https://www.lifespan.org/lifespan-living/social-media-good-bad-and-ugly
https://www.lifespan.org/lifespan-living/social-media-good-bad-and-ugly
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VARGA DÓRA12 

Oktatásválság-tanárhiány, túlterhelt diákok? 

A mai világban egy kamasznak vagy egy kisebb gyermeknek van sza-

badideje? Vajon hatékony a tanításmódszer, amit alkalmaznak az is-

kolákban? Alkalmas-e minden tanár a pályára? Jó minőségű 

könyvekből tanulunk/dolgozunk? 

Ebben a világban egy iskolásnak minimum 8 órát kell aludnia. 

A fenti mondatban említett állítás nem igaz sokszor. A diákok 

többsége korán kel fel azért, hogy időben beérjen az iskolába. Egész 

nap tanulnak. Kora délután vagy késő délután érnek haza. Iskola után 

külön tanárhoz vagy sportolni vagy akár iskolai programra járnak. 

Fáradtan érünk haza és még otthon is tanulnunk kell. A tanárok sok-

sok házi feladatot, elméletet adnak le egy nap alatt, amit következő 

órára tudni kell/kellene.  

Ezek mellett egy héten nagyon sok dolgozat/felelés van. Késő 

estig maradunk fent, hogy ne maradjunk le a tananyagban. A sok 

tanulnivaló mellett mi diákok úgy érezzük, hogy amit megtanulunk, 

azt egy dolgozat után 1 hét múlva már nem tudjuk, hogy mit is tanul-

tunk. Nagyon rövidtávú a memóriánk. Ez annak köszönhető, hogy 

gyorsan haladunk a tananyaggal, nem tud leülepedni bennünk. Sok-

sok olyan dolgot tanulunk, amit az életben nem tudunk hasznosítani.  

 
12 Premontrei Rendi Szent Norbert Gimnázium, Szombathely. 
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A folyamatos tanulás mellett nincs szabadidőnk. Az időnket 

nagyon tudatosan kell beosztanunk. Rengeteg tankönyvet nem is 

használunk, mert a tanárok szerint nincs jó minősége. 

Nagyon rosszat tesz nekünk, mint diákoknak, hogy sok-sok 

elvárásnak kell megfelelni és igazodni. Nem tudunk előre rendesen 

felkészülni az érettségire, mert nem tudjuk, hogy mire számíthatunk. 

Mindig változás van.  

Nincs tanár, aki taníthatna az iskolákban. Kevés fiatal megy ta-

nári pályára. Sajnos az idősebb tanárok nyugdíjba mennek. Az állam 

nem tud hatékony eszközöket biztosítani a tanároknak, amivel jobban 

tudnának dolgozni. Alacsony a fizetés, nem tudnak megélni 

pluszmunka nélkül. Szigorú tanmenet nehezíti meg a dolgukat. 

Összefoglalva a tanárok és a diákok a sötétben tapogatóznak és 

reménykednek, hogy változni fog valami a jövőben. Tanárok ezrei 

szólalnak fel az ügyben, de őket kirúgással büntetik. Nem hinném, 

hogy ez a sorsuk. Jó pár év leforgása alatt idáig jutottunk. Nagyobb 

becsületet és tiszteletet érdemelnének meg.  

Jobb lenne, ha sok mindent megváltoztatnának. A tanárok bérét 

meglehetne emelni. Több tiszteletet és becsületet kapnának. Minőségi 

tankönyveket kellene gyártani. Kevesebb tananyagra lenne szükség. A 

való életre nevelhetne fel az iskola. Például technika órákon sütni-

főzni, varrni tanulnának a lányok, míg a fiúk megszerelni egy-egy dol-

got. Megtanulhatnánk, hogy hogyan lehetne egy csekket megírni. A 

tananyagot vizuálisan mutatnám be vagy kézhez fogható dolgokkal. 
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Például egy történelemórán megnéznénk az adott város nevezet-

ességeit (ha közel van a hely) vagy biológiaórán a természetben len-

nénk, és úgy ismernénk meg a környezetünket.  

Ha már a hatékony módszerekről/ eszközökről írtam, akkor me-

gemlítenék olyan híres tanárokat, akik bevésték magukat a tör-

ténelembe vagy az irodalom szempontjából emelkedtek ki.  Például 

Arany vagy a Csurgón tanítóskodó Csokonai Vitéz Mihály, akit 

nagyon szerettek a diákok. Nekik volt egy olyan tanítási módszerük, 

amik a diákokhoz közel állt. Szerintem ezt kéne megtalálni a mai 

világban, hogy olyan dolgokhoz/ eszközökhöz nyúljanak a tanárok, 

ami közel állhat a mi generációnkhoz.  

Egy pszichológus alátámasztotta, hogy digitális oktatás óta ros-

szabb lett a helyzet. A diákok nem nagyon értették az anyagokat, mert 

nem tudták a tanárok úgy elmagyarázni a tananyagot, mint személye-

sen. Mi diákok is hibásak lehetünk ezért, mert nem foglalkoztunk 

annyit az anyaggal, mint amikor az iskolában vagyunk. Szerintem az 

se volt jó hatással az oktatásra, hogy a tanárok csak feladták az an-

yagot, de nem magyarázták el a diákoknak. A szülők tanították meg 

ezeket a dolgokat, amiket nekik kellett volna megtenniük. Sok-sok 

szülő munka mellett vagy abbahagyta a munkát, hogy ott legyen a 

gyereke mellett. Főleg, ha egy általános iskola alsó tagozatába járó 

diákról beszélünk, aki nem tanulta meg még, hogy hogyan tud ha-

tékonyan tanulni. A pszichológusok szerint egy 6-7 évesnek a levegőn 
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kell lennie, mert a szervezete igényli és rossz hatással van rájuk, hogy 

egész nap ülnek az iskolapadban.  

Szerintem sok-sok mindenben kell fejlődni az oktatásnak, de ha 

összefognak a tanárok és a diákok, akkor sikeres lehet az egész.  „Sok 

széthúzó ember nagy gyengeség: kevés egy célra tartó ember is nagy 

erő velök szemben. Hát még a sok egy célra tartó ember!”  Mikszáth 

Kálmán 
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